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Siódme miejsce 
kobiet w biegach 
narciarskich 
na olimpiadzie 
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Mechaniku' 

Kilka wyższych uczelni 
zaprezentowało wczoraj 
swoją ofertę podczas targów STRONA 5 

Ustka chce kupić 
szpitalowi aparat 
doUSG 
Od początku miesiąca do Ustki 
wróciła całotygodniowa nocna 
opieka chorych. W zamian 
szpital dostanie aparat USG STRONA 3 

Pacjent został 
sparaliżowany 
po podaniu mu 
pyralginy na SOR-ze. 
Śledztwo umorzono 
STRONA 3 

Dyspozytorka Energi 
uratowała życie 
mężczyźnie, który 
miał problemy 
z oddychaniem 
STRONA 3 

Uczniowie wiedzą, jak należy się zachować 

Młodzież na piątkę. 
Dorośli powinni się 
od nich uczyć 

s, 
Alek Radomski 
aleteandeuadomski@gp24pl 

Słupsk 

Jak się zachować, kiedy zobaczysz 
psa potrąconego przez samochód ? 
Najlepiej po ludzku. To jednak wcale 
nie jest proste. Co oznacza to w prak
tyce, udowodniła niedawno mło
dzież z Zespołu Szkół Akademickich 
w Słupsku. Dorośli zawiedli. 

Poniedziałek, godzina dziewiąta rano, 
ulica Leśna w Słupsku. Uczniowie klas 
mundurowych z sąsiedniego Zespołu 
Szkół Akademickich widzą, jak młody 
pies wyrywa się właścicielce. Pisk ha
mulców, zwierzę wpada wprost 
pod koła dostawczego volkswagena. 

- Z samochodu wysiadł kierowca, 
obejrzał auto i odjechał - relacjonuje 17-
letni Remigiusz. - Po chwili wrócił, ale 
tylko po to, żeby przejechać, jak gdyby 
nic się nie stało. Nawet nie spojrzał 
w stronę psa. Spisaliśmy numery reje
stracyjne i zadzwoniliśmy na policję, 
która miała przysłaćpatrol. Nikt nie przy
jechał, choć dzwoniliśmy tam trzykrot
nie. Usłyszeliśmy nawet, że patrol był, 
choć my na miejscu byliśmy cały czas. 

Młodzież pomocy szukała też 
w Straży Miejskiej, gdzie się dowie
działa, że powinna się skontaktować 
ze schroniskiem. W schronisku ucz
niowie I i Ha usłyszeli, że w takich 
sprawach dzwonić trzeba do... Straży 
Miejskiej. - Ostatecznie pani ze schro
niska przyjechała, ale kiedy się do
wiedziała, że jest właścicielka potrą
conego psa, to odpowiedziała, że nic 
nie może zrobić. Nie chciała odwieźć 
psa do weterynarza - mówi 
Remigiusz. 

Wczoraj w biurze prasowym słup
skiej policji usłyszeliśmy, że patrol 
na ul. Leśną został wysłany, ale 
na miejscu nikogo nie zastał. - Poli
cjantom udało się za to ustalić dane 
właścicielki, numery auta i sporzą
dzono dokumentację jak do kolizji -
informuje kom. Sebastian Cistowski, 
p.o. rzecznik słupskiej policji, i dodaje, 
że żadnych kar nie będzie. - Właściciel 
psa ma obowiązek trzymać zwierzę 
na uwięzi. 

A Straż Miejska? Zapewnia, że 
z uwagi na natłok interwencji i tylko 
jeden patrol sprawę przekazano 
do schroniska. Tym bardziej że pies 
miał być ranny. 

- Pies miał właściciela i to na nim 
ciąży obowiązek opieki. O tym, że 
zwierzę ma opiekuna, nasz pracow
nik dowiedział się na miejscu - pod

Minister infrastruktury mówi 
o partnerstwie publiczno-
-prywatnym w sprawie 
wybudowania drogi S6 
na trasie Słupsk - Lębork s™ona4 

kreślą Marta Śmietanka, kierownik 
Schroniska dla Zwierząt. Pytana, dla
czego nie odwieziono potrąconego 
szczeniaka i opiekunki do lecznicy, 
mówi, że auto schroniska uległo ko
lizji i jest w naprawie. - A my jeź
dzimy na interwencje prywatnymi 
samochodami. Straż Miejska nie 
chciała nam pomóc, aby tam poje
chać. Ja nie widzę powodów, by pry
watną osobę pracownik woził pry
watnym samochodem po mieście. 
Zajmujemy się zwierzętami bezdom
nymi na terenie miasta i na to otrzy
mujemy dotację. 

Pani Alicja, właścicielka młodego 
psa, który zerwał się z obroży, mówi, 
że zwierzę jest w stanie ciężkim i bę
dzie operowane. Dziękuje za pomoc 
młodych ludzi. Słyszała, że organizują 
zbiórkę na leczenie. - Wiem, że sprawą 
byli bardzo przejęci - mówi Agnieszka 
Hordejuk, wicedyrektor Zespołu Szkół 
Akademickich w Słupsku. Jak ich 
znam, to jakąś zbiórkę faktycznie będą 
robić. Jak oceniamy tę sytuację? Jeste
śmy bardzo zadowoleni z tego, w jaki 
sposób się zachowali. Na pewno bę
dziemy wspierać ich działania. To 
zresztą nie jest pierwsza sytuacja, 
kiedy nasi uczniowie się angażują, a je
śli to robią, to trzeba przyznać, że ro
bią to w pełni. 
PODYSKUTUJ NA FORUM GP24.PL 

Na co wydać pół 
miliona złotych 
w Ustce. Zgłoś swoje 
propozycje 
do Urzędu Miasta 
STRONA 5 
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Pogoda w regionie 
Dzisiaj 

-1°C 
-8°C 

Barometr 
1028.00mbar 

Wiatr 
wsch. 2-3 km/h 

Uwaga 
nocy wysoki mróz 

Piątek 

i°c 
Sobota Niedziela 

-4°C -2°C -7°c -3°C -8°C 

O foA 
Uwaga: przelotne opady śniegu 

Magdalena 
Olechnowicz 

NIE TAKA MŁODZIEŻ 
STRASZNA 
Komentarz 

Brawo uczniowie z Ze
społu Szkół Akademi
ckich! Udowodniliście 
tym wszystkim narze
kającym na dzisiejszą 

młodzież marudom, że są 
wbłędzie. Pochylenie się 
nad losem przejechanego psa 
i jego właścicielki (o czym pi
szemy na str. l) potwierdza, że 
jesteście wrażliwymi na los in
nych ludźmi. A walka o tę po
moc pokazuje wasz nie
złomny charakter. Niestety, 
młodzi ludzie odbili się 
od drzwi policji, straży miej
skiej i schroniska dla zwierząt. 
Można stracić wiarę w ludzi... 
w ludzi dorosłych, którzy zo
stawili nastolatków z proble

mem samych. Bo procedury, 
bo przepisy, bo ważniejsze 
sprawy. Cała nadzieja, że ich 
młodzieńczy zapał nie zginie. 

Niestety, można też stra
cić wiarę w sprawiedliwość 
i uczciwe rządy. Wojewoda 
pomorski i jego zastępca zo
stali właśnie nagrodzeni i to 
kwotą niemałą. Otrzymali -
bagatela! - w sumie 28 tysię
cy złotych (po 15 i 13 tys.). De
cyzję taką podjęła jeszcze 
premier Beata Szydło. Za co 
te nagrody? Za to, że dobrze 
pracowali? Wielu z nas do
brze pracuje, a takich pienię
dzy nigdy na oczy nie widzia
ło. Przypomnijmy, że nagro
dy to przecież publiczne pie
niądze. Decyzji o ich przy
znaniu nie przeszkodził fakt 
braku reakcji wojewody 
na sierpniową nawałnicę, co 
było głośno krytykowane 
w ogólnopolskich mediach, 
czy też zmiana nazwy ulicy 
Dąbrowszczaków w Gdańsku 
na Prezydenta Lecha Kaczyń
skiego bez konsultacji miesz
kańców. 

Stupsk 
Wsparcie dla rodzin 
zproblemem 
alkoholowym 
W siedzibie stowarzyszenia Kro
kus przy al. Sienkiewicza 7 w Słup
sku, w każdy poniedziałek o godz. 
17.30 odbywają się spotkania ro
dzinne grupy Al-Anon. 
To grupa wsparcia osób, które 
zmagają się z problemem alkoho
lowym w swoich domach, w gro
nie najbliższej rodziny. Zarówno 
dla osób nadużywających alko
holu, jak i ich bliskich, m.in. mał
żonków alkoholików, rodziców 
czy dorosłych dzieci alkoholików. 
Spotkania są anonimowe i dobro
wolne. Polegają na rozmowach, 
dzieleniu się doświadczeniami, 
omawianiu literatury. Członkowie 
grupy wzajemnie podpowiadają 
sobie, gdzie szukać pomocy 
w konkretnych problemach. 
Do grupy można przystąpić w do
wolnym momencie i na dowolny 
czas. Spotkania adresowane są 
do osób dorosłych i starszej mło
dzieży. Udział w spotkaniach 
grupy Al-Anon jest całkowicie 
bezpłatny. 
(NIK) 

Zdrowie 
Masz50-69 lat? Zrobiłaś 
już mammografię? 
Mammografia to badanie bez
płatne i refundowane przez Naro
dowy Fundusz Zdrowia. Nie jest 
wymagane skierowanie lekarskie. 
Można zgłosić się w dowolnej 
miejscowości niezależnie od miej
sca zamieszkania. Mogą w nim 
uczestniczyć ubezpieczone panie 
w wieku od 50 do 69 lat, które nie 
były leczone z powodu raka piersi. 
Mammografia trwa jedynie 
kilka minut i polega na zrobie
niu 4 zdjęć rentgenowskich. 
Badania mammograficzne 
wmammobusie odbędą się 
w następującej lokalizacji: 
• Dębnica Kaszubska -14 marca 

na parkingu przy dawnej Szkole 
Podstawowej, ul. Kościelna,-
• Damnica -15 marca 

przy Centrum Edukacji i Kultu
ry, ul. Witosa 11; 
• Ustka -15 marca 

przy Ośrodku Sportu i Rekrea
cji, ul. Grunwaldzka 35; 
• Główczyce -16 marca 

przy Hali Sportowej, ul. 
Skórzyńska. 
(MAG) 

Kiszonki są nie tylko 
smaczne, ale i zdrowe 
Rozmowa 

Uczniowie z kulinarnej grupy 
„Kisiciełe" z Zespołu Szkół In
formatycznych w Słupsku zy
skują rozgłos w Polsce. O tym. 
co robią, mówi Marcin Kisie
lewski, nauczyciel fizyki i in
formatyki w ZSI, opiekun gru
py. 

Wystąpiliście niedawno 
wTVP1. w programie „Py
tanie na śniadanie". Jak 
do tego doszło? 
Prowadzący ten program 

dowiedzieli się o naszej dzia
łalności i zaprosili nas do wy
stępu, i to na żywo. Zaprosze
nie do tego programu było dla 
nas dużym zaskoczeniem, 
a występ - i to na żywo - cie
kawym doświadczeniem. 

Jak się panu udało zachęcić 
młodzież, aby się zajęła ki
szeniem warzyw i owo
ców? 
Pomyślałem, żeby 

poeksperymentować. Naj
pierw w domu, i zaczęło wy
chodzić. Zdjęcia z tych doko
nań pokazywałem młodzieży 

Marcin Kisielewski: - Kisimy 
głównie warzywa, ale owoce 
też się do tego nadają 

i okazało się, że niektórym 
uczniom to się spodobało. No 
i wymyśliliśmy, że powstanie 
koło. 

Kiszonki to nie tylko spo
sób na przechowywanie 
żywności. Mają one także 
znaczenie prozdrowotne. 
Co jest w nich cennego? 
Główną zaletą, oprócz 

smaku, są bakterie kwasu 
mlekowego. Są idealne dla 
naszego układu trawiennego. 
Ponadto kiszonki nie tracą 
właściwości odżywczych, 
a nawet te przetwory zyskują 
dodatkowe minerały 

A po jakim czasie kiszonka 
jest gotowa do spożycia? 
Ogórki na przykład można 

otworzyć po tygodniu i mamy 
wtedy ogórki małosolne. 
A w przypadku innych pro
duktów wszystko zależy 
od tego, co kisimy. Jeśli wa
rzywo jest bardzo twarde, jak 
czosnek, to proces kiszenia 
musi potrwać dłużej. 

Kisicie także nietypowe 
produkty w nietypowy 
sposób... 
Choćby seler naciowy 

z białą rzepą kiszone w ma
ślance i kefirze. 

A skąd bierzecie przepisy? 
Fundamentem była tajem

na wiedza naszych babć 
i dziadków. Są też różne kuli
narne publikacje na temat, co 
i jak kisić. To teraz temat dość 
modny, bo ma też podtekst 
prozdrowotny. Ale teraz to 
już w zasadzie sami ekspery
mentujemy. 

Wojciech FrełSchowski 
• Cała rozmowa na 

WWW.gp24.pl 

Pięć ldlometrów biegu 
dla chorych 
na stwardnienie rozsiane 
Słupsk 
Monika Zacharzewska 
monika.zacharzewska@gp24.pl 

3 marca w ramach cyklu Roz
biegana Parafia odbędzie się 
bieg na rzecz Stowarzyszenia 
Chorych na Stwardnienie Roz
siane oraz diabetyków. 

3 marca o godz. 14 w parafii pw. 
św. Jana Kantego w Słupsku od

będzie się II Słupski Bieg Kaziu-
ków - Kaziukowa Piątka. Tym 
razem organizatorzy zapraszają 
biegaczy i chodziarzy do wspól
nej akcji na rzecz Stowarzysze
nia Chorych na Stwardnienie 
Rozsiane oraz słupskich diabe
tyków. 

W czasie wydarzenia zapre
zentuje się Grupa Rekonstruk
cyjna WILCE oraz odbędzie się 
minijarmark, na którym zo

staną zaprezentowane wyroby 
rękodzieła. 

Jak oznajmia Dariusz 
Kloskowski, organizator ak
cji, trasa biegu i marszu będzie 
ciekawa i przebiegać będzie 
ścieżkami Lasku Południo
wego. Każdy z zawodników 
otrzyma na mecie okolicznoś
ciowy bity medal. Po biegu bę
dzie ognisko, poczęstunek i lo
sowanie nagród. 

Biuro zawodów znajduje 
się w parafii pw. św. Jana 
Kantego przy ul. Leśnej. 
W dniu biegu czynne będzie 
w godz. 12-14. Wpisowe 30 zł. 
Regulamin i zapisy na stronie: 
www.biegislupsk.pl 
©® 

f 

Wczoraj w Filii nr 8 Miejskiej Biblioteki Publicznej przy ul. Braci Gierymskich 1 w Słupsku odbył 
się koncert Karoliny Laskowskiej, uczennicy klasy fletu Agnieszki Bugajskiej z Państwowej 
Szkoły Muzycznej w Słupsku filia w Sławnie, (WF) 

lliil 

Na Czytelników czekamy 
w redakcji „Głosu Pomorza" 
w Słupsku przy 
ul. Henryka Pobożnego 19 
teł. 59 848 8100 

Zbigniew Marecki 

KALENDARIUM 
22 lutego 
1931 
Przebywająca w domu zakon
nym w Płocku siostra Faustyna 
Kowalska miała pierwsze obja
wienie Chrystusa. 

1945 
Armia Czerwona zajęła 
Choszczno i Rytel. 

1946 
PSL odrzuciło propozycję komu
nistów utworzenia przez wszyst
kie partie polityczne wspólnego 
bloku wyborczego. 

1976 
Przy Komendzie Stołecznej MO 
utworzono pierwszy w kraju od
dział antyterrorystyczny. 

1997 
Naukowcy z Instytutu Roślin 
pod Edynburgiem w Szkocji poin
formowali o sklonowaniu pierw
szego ssaka - owcy Dolly. 

2015 
Odbyła się 87. ceremonia wręcze
nia Oscarów Nagrodę w kategorii 
najlepszego filmu nieanglojęzycz-
nego po raz pierwszy w historii 
zdobył film zgłoszony przez kine
matografię polską - „Ida" w reży
serii Pawła Pawlikowskiego. 

Z TWITTERA 
Tomasz Siemoniak. PO 
PiS może i radziłby sobie lepiej z kry
zysem, który wywołał, gdyby pano
wie Morawiecki, Sellin, Zybertowicz, 
Karczewski po prostu milczeli. Każ-
dawypowiedźto ruina. Na męża 
stanu wyrasta pan Kuchciński, który 
jak zawsze milczy. Pomijam oczywi
ste powody, ale wychodzi dostojnie. 

Włodzimierz Czarzasty.SLD 
Marszałek senatu w każdy ponie
działek będzie ogłaszał, które 
ustawy w danym tygodniu będą 
obowiązywały, a które nie. Wnioski 
w tych sprawach należy kierować 
do każdego piątku do kancelarii se
natu. W tym tygodniu nieobowią-
zuje nowelizacja ustawy o IPN. 

WALUTY 21.02.2018 
USD 
EUR 
CHF 
GBP 

33697(+) 
4.1562(+) 

3.5978(+) 
4,7072(+) 

(+) wzrost ceny w stosunku 
do notowania poprzedniego 
(-) spadek cen w stosunku 
do notowania poprzedniego 
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Ustka chce kupić szpitalowi aparat do USG. 
Za to, że ten przywrócił nocną opiekę chorych 

MonHca Zacharzewska 
monikajcacharzewska@gp24.pl 

Istka 

Od początku miesiąca 
do Ustki wróciła całotygod
niowa nocna opieka chorych. 
Teraz burmistrz wnioskuje 
do radnych o pieniądze dla 
szpitala na aparat do USG. Na
gie jednak wykreślił z uzasad
nienia, że to rekompensata 
za środki szpitala, które ten 
zaangażował w NOCh 

Władze Ustki przez kilka mie
sięcy walczyły o przywrócenie 
w mieście punktu nocnej 
opieki chorych, który działałby 
przez cały tydzień, a nie tylko 
w weekendy. Jeszcze w grud
niu radni przyjęli uchwałę in
tencyjną o współfinansowaniu 
usługi przez samorząd. 

W końcu dogadano się z Wo
jewódzkim Szpitalem Specjali
stycznym,który odpaździemika 
zapewnia opiekę nocną i wee
kendową w regionie słupskim 
i od l lutego w budynku przy ul. 

Od 1 lutego nocna i weekendowa opieka chorych w Ustce zapewniona jest w budynku szpitala 
przy ulicy Mickiewicza każdej nocy i w każdy weekend 

Mickiewicza nocną pomoc le
karską można znów otrzymać 
codziennie. Argumentowano, 
że w Ustce jest ona niezbędna nie 
tylko mieszkańcom i turystom, 
a także, że w mieście aż 30 proc. 
mieszkańców to osoby w wieku 
emerytalnym, które często są sa
motne i nie mają możliwości do
jazdu do Słupska. 

W grudniu przewodniczący 
rady miasta przekonywał w pi
śmie do radnych, że „prezes szpi
tala deklaruje, że wsparcie finan
sowe ze strony miasta pozwoli
łoby na uruchomienie przy
chodni w godzinach nocnych 
i w święta". 

Takiego wsparcia na NOCh 
w formie pieniędzy nie przy

znano, ale znaleziono inne wyj
ście. Teraz burmistrz przedstawił 
projekt uchwały o przekazaniu 
szpitalowi z budżetu miasta 167 
tys. zł na zakup aparatu USG 
do Zakładu Diagnostyki Obrazo
wej. 

Jeszcze w minionym tygod
niu uzasadniał to, pisząc, że 
dzięki temu mieszkańcy Ustki 

będą mieli łatwiejszy dostęp 
do diagnostyki obrazowej 
i wyższej jakości świadczeń 
oraz że o talde wsparcie zwró
cił się do samorządu prezes 
szpitala. Dwa dni temu jednak 
z dokumentu wypadł zapis, że 
„prośba ta związana jest z nie-
dofinansowaniem świadczeń 
w ramach NOCh przez Naro
dowy Fundusz Zdrowia. Szpi
tal, chcąc zapewnić mieszkań
com Ustki powyższe świadcze
nia, musiał na ten cel przezna
czyć własne środki, które mo
gły być przeznaczone na zakup 
aparatury medycznej". 

Co ciekawe, ten cytat znik
nął nagle po interwencji po
morskiego oddziału Narodo
wego Funduszy Zdrowia, który 
kwestionuje, że świadczenia 
nocnej opieki chorych są niedo-
finansowane przez niego. 

„Pomorski Oddział Woje
wódzki Narodowego Funduszu 
Zdrowia w Gdańsku przypo
mina, że nocna i całodobowa 
świąteczna opieka medyczna 
finansowana jest przez Fun
dusz w postaci ryczałtów przy
znawanych udzielającej jej pla
cówkom medycznym. Ryczałt 
będący w dyspozycji szpitala 

w Słupsku jest bardzo wysoki, 
bowiem pod względem wyso
kości plasuje się na drugim 
miejscu w skali całego kraju. 
Nie ma więc żadnych podstaw 
do twierdzenia, że tego typu 
świadczenia w Słupsku i Ustce 
są niedofinansowane przez 
NFZ, ani tym samym uzasad
nienia dla rzekomej koniecz
ności dofinansowania tych 
świadczeń przez słupski szpital 
z własnych środków" - czy
tamy w piśmie dyrektor po
morskiego oddziału NFZ. 

Jednocześnie też wyraża 
ona swoje uznanie dla finanso
wego zaangażowania władz 
Ustki wrozwój bazy sprzętowej 
szpitala w Słupsku, ale zdecy
dowanie protestuje przeciwko 
argumentom użytym w tym 
celu przez zarząd szpitala, 
uznając je za niedopuszczalne 
i mijające się ze stanem faktycz
nym. 

O tym, czy radni przyznają 
167 tys. zł dotacji na zakup apa
ratu USG za przywrócenie mia
stu nocnej opieki chorych we 
wszystkie noce tygodnia, radni 
Ustki zdecydują na najbliższej 
sesji rady miasta. 
©® 

Brawo za czujność dla 
dyspozytorki z Energi 
GnuCsłuchtm 
Piotr Furtak 
piotr.fuitak@polskapress.pl 

Mieszkaniec gminy Człuchów 
korzystający z urządzenia uła
twiającego mu oddychanie za
czął się dusić w czasie, gdy nie 
było prądu. 

Zadzwonił do Energi, pytając, 
jak długo potrwa przerwa 
w dostawie prądu. Zanim za
silanie wróciło, w domu męż

czyzny pojawili się ratownicy 
pogotowia i strażacy z agrega
tem. Dyspozytorka zakładu 
energetycznego zadzwoniła 
pod numer alarmowy 112, aby 
wezwać straż pożarną i karet
kę pogotowia do mieszkańca 
Sieroczyna w gminie 
Człuchów. Ze zgłoszenia wy
nikało, że mężczyzna korzy
stający z respiratora dusi się -
urządzenie nie działało, gdyż 
w Sieroczynie wyłączono 
prąd. ©® 

Sparaliżowany po pyralginie 
Prokuratura 
Bogumiła Rzeczkowska 
bogumila.r2eczkowska@gp24.pl 

Prokuratura Okręgowa 
w Słupsku uznała, że pacjent 
który został sparaliżowany 
po podaniu mu pyralginy. nie 
został narażony na ciężki usz
czerbek na zdrowiu. Śledztwo 
w tej sprawie zostało umorzo
ne. 

Postępowanie prowadzone 
przez Prokuraturę Okręgową 

w Słupsku dotyczyło 29-let-
niego pacjenta, który w 2014 
roku trafił do lęborskiego szpi
tala z wbitą w stopę drzazgą. 
Młody mężczyzna chorował 
na astmę oskrzelową i zażywał 
paracetamol. Wtedy jednak 
jako lek przeciwbólowy otrzy
mał pyralginę, która wywołała 
reakcję alergiczną. 

Po zatrzymaniu u pacjenta 
akcji serca resuscytowano go 
pół godziny. Jednak doszło 
do niedotlenienia mózgu, 
a w konsekwencji do niedo

władu rąk i nóg. Od tego czasu 
mężczyzna porusza się 
na wózku inwalidzkim. 

Tymczasem na podstawie 
opinii biegłych z Uniwersytetu 
Medycznego w Białymstoku 
prokuratura umorzyła sprawę. 

- Z opinii wynikało, że nie 
można wykazać ewentualnego 
związku przyczynowo-skutko
wego między sposobem lecze
nia a powikłaniami - mówi Pa
weł Wnuk, rzecznik prasowy 
Prokuratury Okręgowej w Słup
sku. - Biegli stwierdzili także, że 

paracetamol, pyralgina lub an
tybiotyki w bardzo rzadkich 
przypadkach wywołują takie 
reakcje. Z wywiadu wynikało, 
że pacjent nie jest uczulony 
na pyralginę. 

Prokurator przyznaje, że 
w karcie był taki zapis, ale poja
wił się dopiero po tym, gdy lek 
już podano i wystąpiła reakcja 
alergiczna. -Nie możemy więc 
mówić, że doszło nawet do nie
umyślnego narażenia zdrowia 
pacjenta - podsumowuje pro
kurator Paweł Wnuk. ©® 

Książka w prezencie 
wraz z roczną prenumeratą cyfrową 
magazynu Nasza Historia 

www,na$zahistoria,pl/wykup~dostep/ 

HISTORIA 
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Słupsk czeka na ekspresówkę, 
Gdańsk na nową obwodnicę 

Alek Radomski 
MsaxJer.iadomsk@gp24.pl 

Komunikacja 

Minister infrastruktury za
pewnia. że obwodnica metro
politalna. czyli trójmiejska 
część S6. to jedna z prioryte
towych inwestycji drogo
wych. W sprawie odcin-
ka Lębork - Słupsk resort my
śli o partnerstwie publiczno 
-prywatnym. 

- Koncentrujemy swoją uwagę 
tam, gdzie uznajemy, że 
z punktu widzenia interesów 
państwa, gospodarki i regionu 
inwestycje są niezbędne - po
wiedział na antenie TVP 
Gdańsk Andrzej Adamczyk, 
minister infrastruktury. -
W przypadku drogi S6 prowa
dzona jest analiza realizacji 
w ramach partnerstwa 
publiczno-prywatnego. Prowa
dzone są już pogłębione ana
lizy. Myślę, że w niedługim cza
sie będziemy mogli odpowie
dzieć sobie na pytanie, w jakiej 
formule będziemy mogli w dal
szym ciągu realizować to 
przedsięwzięcie. Mówimy 
o odcinku między Lęborkiem 
a Koszalinem. 

PPP a sprawa Słupska 
Resort po raz kolejny już pod
nosi, że odłożony na półkę klu
czowy dla mieszkańców re
gionu etap eskpresówki może 
być budowany w formule, 
w której powstały w Polsce od
cinki płatnych autostrad. Jak 
na razie nie wiadomo, jak prze
łożone na S6 PPP miałoby wy
glądać. 

Pewne jest, o czym mó
wiono wielokrotnie, że rządu 
nie stać na realizację ponadstu-
kilometrowej trasy od obwod
nicy Koszalina do Lęborka na-

Minister infrastruktury Andrzej Adamczyk mówi o partnerstwie publiczno-prywatnym 

Myślę, że w niedługim 
czasie będziemy mogli 
odpowiedzieć sobie 
na pytanie, w jakiej for
mule będziemy mogli 
realizować budowę 
Andrzej Adamczyk 

wet po zwiększeniu puli Pro
gramu Budowy Dróg Krajo
wych i Autostrad do 135 mld zł. 

Jednak wprowadzenie PPP 
w tym przypadku może nie być 
łatwą sprawą. Rząd musi się 
wpierw porozumieć z Komisją 
Europejską, która współfinan
suje szóstkę. 

Przypomnijmy, że w kwiet
niu ubiegłego roku, podczas 
spotkania Stowarzyszenia S6, 
które skupia samorządy zloka
lizowane wzdłuż trasy, padł po
mysł zawiadomienia Komisji 

UE, że inwestycja za unijne pie
niądze nie jest realizowana 
w całości. Informacja w tej 
sprawie trafiła do Coriny Cretu, 
komisarz do spraw polityki re
gionalnej, która zagroziła, że 
niewykonanie całego projektu 
może oznaczać cofnięcie finan
sowego dla niego wsparcia UE. 

Pieniądze spływają. Ostat
nio 232 miliony euro z fundu
szu polityki spójności wsparło 
budowę odcinka drogi ekspre
sowej S6 pomiędzy Kiełpinem, 
Koszalinem i Sianowem. 

Po tej stronie Pomorza bu
dowane będą za to trzy etapy 
od Bożegopola Wielkiego 
do obwodnicy Trójmiasta. Dwa 
mają już wykonawców. 

Nowa obwodnica 
dlaiyójmiasta 
Resort infrastruktury chce rea
lizować też obwodnicę metro
politarną, która jest częścią S6, 

choć od 2015 r. istnieje tu prob
lem z decyzją środowiskową, 
którą zajmuje się sąd. Publika
cję wyroku zapowiedziano 
na 27 lutego tego roku. Tymcza
sem nowa obwodnica za 2 mld 
złotych została już wykreślona 
z Programu Operacyjnego In
frastruktura i Środowisko. 

Drugi tor 
Pieniądze są za to na moderni
zację, ale linii kolejowej 202. 

- Chcę poinformować, że 
skierowaliśmy do projektowa
nia jeden z odcinków połącze
nia Gdynia - Słupsk - przypom
niał Andrzej Adamczyk. - Efekt 
końcowy będzie taki, że będzie 
to linia dwutorowa, w pełni ze
lektryfikowana, z możliwością 
poruszania się z prędkością 200 
km na godzinę. 

Termin to 2021 rok. Środki 
na realizację tej inwestycji są 
już zabezpieczone. 

28 tysięcy złotych 
nagród dla wojewody 
i jego zastępcy 
Pomorze 
Jacek Wierciński 
jacek.wiercinski@polskapress.pl 

Oprócz zasadniczych pensji, 
dodatkowo odpowiednio 15 
tys. zł i 13 tys. zł brutto otrzy
mali wojewoda pomorski Da
riusz Drelich i wicewojewoda 
Mariusz Łuczyk w ubiegłym 
roku. Opozycja mówi o „pie
niądzach za nic", a krytykowa
ny za reakcję na sierpniową 
nawałnicę nagrodzony odma
wia komentarza. - Celowość 
czy wysokość to decyzja pre
zesa Rady Ministrów - słyszy
my. 

- Decyzje w sprawie przyznania 
nagród wojewodom podjęła 
prezes Rady Ministrów Beata 
Szydło. W przekazanej z Kan
celarii Prezesa Rady Ministrów 
informacji o przyznaniu nagród 
wojewodzie i wicewojewodzie 
nie podano uzasadnienia przy
znanych kwot - wyjaśnia Mał
gorzata Sworobowicz, rzecznik 
wojewody pomorskiego. 

Jak wyjaśnia, dodatkowe 
pieniądze przyznawane były 
obu politykom co kwartał. Da1 

riusz Drelich trzykrotnie otrzy
mywał po 3 tys. zł brutto, 
a za ostatni kwartał - 6 tys. zł, 
natomiast wicewojewoda Ma
riusz Łuczyk - po 2,5 tys. zł, 
a za okres październik-gru
dzień - dwukrotność tej kwoty. 
Pieniądze te stanowią dodatek 
do podstawowych pensji obu 
panów, które wynoszą odpo
wiednio: 10 965, 72 zł brutto 
i 10 736,64 zł brutto miesięcz
nie. 

- Rząd stworzył sobie de 
facto ukryty system drugich 
pensji. W przypadku ministrów 
podwyżka sięga 40 procent, 
w przypadku wojewody to tro
chę mniej, ale system nagra
dzania za nic został przyjęty. 
Traktuję to po prostu jako 
ukryte pensje - komentuje po
słanka Platformy Obywatelskiej 

Agnieszka Pomaska. I dodaje: 
- Jednak w przypadku woje
wody Drelicha możemy mówić 
0 nagradzaniu niekompetencji 
1 braku zaangażowania 
w sprawy, które dla Pomorza 
były ważne. Ponadto wręcz 
0 kompromitacji wojewody 
w przypadku nawałnicy czy 
słownego ataku na Kaszubów 
albo nagłej zmiany ulicy Dą
browszczaków w Gdańsku 
na Prezydenta Lecha Kaczyń
skiego bez konsultacji z jej 2 ty
siącami mieszkańców. 

- Mimo że doniesienia me
dialne sugerowały, że Siły 
Zbrojne zostały wykorzystane 
zbyt późno, dziś jednoznacznie 
widać, że ta opinia była krzyw
dząca i n- argumentował z kolei 
wojewoda Dariusz Drelich 
oskarżenia o zbyt późne użycie 
wojska w walce z nawałnicą, 
wskazując, że wojskowi od po
czątku uczestniczyli w obra
dach sztabu kryzysowego 
w trakcie nawałnicy, a armia 
wysłana została do akcji w mo
mencie, gdy chcieli tego stra
żacy. 

Wojewoda odmówił jednak 
odpowiedzi na pytanie o to, czy 
- we własnej ocenie - zasłużył 
na otrzymane nagrody. 

- Jeśli chodzi o fakt przyzna
nia nagród, ich celowość czy 
wysokość, jest to decyzja pre
zesa Rady Ministrów - ucięła 
temat jego rzecznik prasowa. 

Inni też dostali 
Pomorski wojewoda nie jest 

wyjątkiem. Jak wyliczyło Radio 
RMF FM, wielu wojewodów 
zostało nagrodzonych hojniej 
niż on. 

Rekordzista - wojewoda ku-
jawsko-pomorski - miał otrzy
mać za 2017 ekstra aż 25 tys. zł, 
a jego koledzy z Mazowsza 
1 Podlasia po 21 tys. zł. Tyle 
samo co Dariusz Drelich w for
mie dodatków otrzymał zaś 
rządowy „gospodarz" na Po
morzu Zachodnim. 

Wyrazy szczerego współczucia 

Koleżance Iwonie Sapowicz 
z powodu śmierci 

Teściowej 
składają Kierownictwo i Współpracownicy 

Centrum Medycznego Falck Ustka 

Wyrazy głębokiego współczucia 

Panu Prezesowi Andrzejowi Piątak 
z powodu śmierci 

Teścia 
składają Zarząd i Dyrekcja 

grupy kapitałowej „Jantar" Sp. z 0.0. w Słupsku 

Z głębokim żalem zawiadamiamy, że 18 lutego 2018 roku 
zmarła w wieku 93 lat kochana Mama, Teściowa i Babcia 

ś+p Irena Stępień 
Ceremonia pogrzebowa odbędzie się 23 lutego 2018 r: 

na Starym Cmentarzu w Słupsku. 
Wystawienie o godz. 12.10, wyprowadzenie o godz. 12.40. 

Pogrążona w smutku Rodzina 

Wyrazy głębokiego współczucia 
Państwu Weronice i Andrzejowi Piątak 

z powodu śmierci 

Ojca i Teścia 
składają 

Zarząd, Rada Nadzorcza oraz Pracownicy 
PR „Łosoś" Sp. z 0.0. i „Posejdon" Sp. z 0.0. 

Wyrazy głębokiego współczucia 

Marysi i Rodzinie 
z powodu śmierci 

Bogusława Koby 
Wujka i Przyjaciela 

składa 

rodzina Grabowskich i Sandomierskich 



Glos Dziennik Pomorza 
Czwartek, 22.02.2018 Wydarzenia 05 

Ustka czeka na mieszkańców. 
Zadecyduj o budżecie na 2019 r. 

Alek Radomski 
aleksander.radomski@gp24.pl 

listka 

Miasto czeka na propozycje 
od mieszkańców, którzy zade
cydują. na co zostanie prze
znaczone pół miliona złotych. 
Urząd Miejski w Ustce 
na wnioski czeka do połowy 
kwietnia. Później już tylko we
ryfikacja propozycji i głosowa
nie. To ostatnie, tak jak 
przed rokiem, jeszcze 
w czerwcu. 

W połowie lutego wystarto
wała kolejna, czwarta już edy
cja usteckiego budżetu party
cypacyjnego. Do piątku, 13 
kwietnia urzędnicy czekają 
na wnioski od mieszkańców, 
którzy zadecydują, na jakie za
dania infrastrukturalne zosta
nie przeznaczonych 400 ty
sięcy złotych. Kolejne 100 ty
sięcy trafić ma na tak zwane 
projekty miękkie, czyli spo
łeczne. 

O ile w pierwszym przy
padku propozycje mogą doty
czyć np. modernizacji ulicy, bu
dowy placu zabaw czy ścieżek 
rowerowych, to w drugim cho
dzi o działania w zakresie kul
tury, edukacji, rekreacji i spo
rtu. Wszystkie wnioski ustczan 

- ssgfefe 

. * ' 

W ramach budżetu partycypacyjnego w Ustce zrealizowano między innymi siłownię w parku 
przy ul. Kościelniaka 

mają być weryfikowane i oce
niane na bieżąco, ale urzędnicy 
dają sobie czas do 11 maja na sfi
nalizowanie oceny merytorycz
nej projektów. Ostateczną listę 
zatwierdzonych zadań mamy 
poznać do 26 maja. Zaplano
wano, że głosowanie rozpocz
nie się jeszcze przed sezonem, 

potrwa od l do 22 czerwca. Wy
niki zostaną ogłoszone tydzień 
później. 

Budżet obywatelski to wy
dzielona część budżetu miasta, 
ustanowiona z myślą o miesz
kańcach. W założeniu ma za
chęcać do partycypacji w decy
dowaniu o finansach uzdrowi

ska, angażować ustczan i wska
zywać na ich potrzeby, które 
podczas konsultacji czy w sa
mych wnioskach najczęściej 
wskazują. Co jednak, jeśli ktoś 
wniosków nigdy nie pisał, nie 
orientuje się zupełnie w kwe
stiach formalnych i nie radzi so
bie w tego typu sprawach? Ra

Uczelnie prezentowały oferty 
Wojciech Frelichowski 
wojciechMichowski@gp24.pl 

Kilka wyższych uczelni 
uczestniczyło we wczoraj
szych targach edukacyjnych, 
które odbyły się w Zespole 
Szkół Mechanicznych i Logi
stycznych. To już szósta edy
cja tej imprezy. 

Słupski „mechanik" jest jedną 
z aktywniejszych szkół, jeśli 
chodzi o organizowanie spo
tkań o charakterze targowym. 
To zarówno targi edukacyjne, 
jak i targi pracy. Na tych pierw
szych uczniowie mają okazję 
zaznajomić się z ofertą szkół 
wyższych, na targach pracy za
poznają się z propozycjami pra
codawców. 

Uczniowie słupskiego 
ZSMiL mogli wczoraj wybierać 
dalszy etap kształcenia wśród 
wielu ofert. W targach wzięły 

Podczas 6. Targów Edukacji w słupskim „mechaniku" młodzież 
mogła się zapoznać z ofertą edukacyjną kilku szkół wyższych 

udział m.in. Akademia Pomor
ska, Uniwersytet Gdański, Uni
wersytet Mikołaja Kopernika 
w Toruniu, Uniwersytet Szcze
ciński, Politechnika Koszaliń
ska, Politechnika Wrocławska, 

Akademia Morska w Szczeci
nie, Akademia Sztuk Pięknych 
w Gdańsku, Sopocka Szkoła 
Wyższa. Młodzież mogła nie 
tylko poczytać ulotki, ale rów
nież porozmawiać z przedsta

wicielami szkół biorących 
udział w targach 

Obecne też były uczelnie 
wojskowe: Wojskowa Akade
mia Techniczna w Warszawie 
i Akademia Marynarki Wojen
nej wGdyni. Udział tych dwóch 
szkół nie był przypadkowy. Już 
od kilku lat w „mechaniku" 
działa technikum o profilu woj
skowym, które kształci techni
ków pojazdów samochodo
wych. Uczniowie mają praktyki 
m.in. w Batalionie Ochrony 
Bazy w Redzikowie, w 7. Bryga
dzie Obrony Wybrzeża oraz 
w Centrum Szkolenia Mary
narki Wojennej w Ustce. 

- Mamy też profil tech
niczny w zawodzie technik 
mechatronik o profilu straża
ckim i lotniczym. W tym ostat
nim przypadku współpracu
jemy z Aeroklubem Słupskim 
- mówi Barbara Zakrzewska, 
dyrektor ZSMiL. 
©® 

KONTAKTY 

MASZ PYTANIE 
W SPRAWIE BUDŻETU? 

. DZWOŃ 
Wydział Inwestycji, 

Infrastruktury Komunalnej 
i Ochrony Środowiska 

59 8154312 lub 59 8154311 

Wydział Spraw Społecznych, 
Oświaty, Kultury i Sportu 

59 8154329 lub 59 8154370 

Wydział Promocji i 
Komunikacji Społecznej 

59 8154384 lub 59 8154350 

Wydział Gospodarki 
Przestrzennej 

59 8154321 i 59 8154322 

Wydział Gospodarki 
Nieruchomościami 

59 8154331 i 59 8154335 

Sekretarz miasta 
59 8154304 

tusz zapewnia, że przyjdzie 
z pomocą. W ramce powyżej 
publikujemy listę telefonów 
do osób odpowiedzialnych za 
budżet obywatelski w poszcze
gólnych wydziałach urzędu. 

Do tej pory w ramach bu
dżetu partycypacyjnego pow
stała siłownia plenerowa 

w parku przy ul. Kościelniaka, 
mural przy ul. Słowiańskiej 
oraz YOUNGSPOT na terenie 
OSiR-u, czyli obiekt z torem ro
werowym, urządzeniami do 
ćwiczeń i boiskiem z jednym 
koszem. Ta ostatnia inwestycja 
powstawała jednak z przeszko
dami. 

- Mamy uwagi do tej inwe
stycji - przyznaje Adam Meller-
-Kubica, naczelnik wydziału in
westycji ratusza. - Chodzi o ja
kość betonowej nawierzchni 
boiska i asfalt na torze. Wyko
nanie nie daje gwarancji odpo
wiedniego odwodnienia. Kiedy 
umożliwi to odpowiednia tem
peratura, zostaną wykonane 
poprawki. 

W tym roku powinny rozpo
cząć się prace nad innym zwy
cięskim projektem. To „Umy
słowy siłacz", czyli zadanie po
legające na zagospodarowaniu 
terenu między gimnazjum 
a Szkołą Podstawową nr 2. To 
w tym miejscu mają pojawić się 
urządzenia do rekreacji czy 
miejsca do gry w szachy na wol
nym powietrzu. 

Najprawdopodobniej 
na przełomie marca i kwietnia 
miasto ogłosi przetarg na za
projektowanie i realizację. 
W tym roku w ramach 
usteckiego budżetu obywatel
skiego odbędzie się jeszcze im
preza Pożegnanie lata oraz 
Święto ulicy Marynarki Pol
skiej. 

Panu Władysławowi Dmochowskiemu 
wyrazy najszczerszego współczucia z powodu śmierci 

Mamy 
składają Przewodniczący wspólnie z członkami 

GKRPA w Kobylnicy oraz Kierownik wraz z pracownikami 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Kobylnicy 

Wyrazy serdecznego współczucia 
naszemu Przyjacielowi 

Januszowi Reczek 
z powodu śmierci 

Ojca 
składa 

Słupski Klub Rotariański 

GŁOS 
POMORZA 

NEKROLOGI 
Mm 

„Umarłych wieczność dotąd trwa 
Dokąd pamięcią im się płaci 
Chwiejna waluta. Nie ma dnia 
By ktoś wieczności swej nie stracił" 

Zamieść nekrolog, kondolencje lub wspomnienia 
0 najbliższych, którzy odeszli, w Głosie Pomorza 
1 bezterminowo na stronie www.nekrologi.net 
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Magdalena Pietrzak szefową 
Krąjowego Biura Wyborczego 

Kacper Rogadn 
Twitter: @krogadn 

Państwowa Komisja Wyborcza 
wybrała Magdalenę Pietrzak 
na nową szefową Krajowego 
Biura Wyborczego, co oznacza. 
że będzie ona koordynowała 
przebieg wyborów. Opozycja 
twierdzi, że Pietrzak nie gwa
rantuje prawidłowego procesu 
wyborczego.ponieważ nie jest 
apolityczna. 

W środę, nim dokonano wyboru 
nowej szefowej KBW, doszło do 
przesłuchania trojga kandyda
tów. Zgodnie ze znowelizowa
nym przez Prawo i Sprawiedli
wość Kodeksem wyborczym mi
nister spraw wewnętrznych i ad-
ministracji Joachim Brudziński 
przedstawił Państwowej Komi
sji Wyborczej kandydatury: Mag
daleny Pietrzak, Mirosława San-
kaiPawłaSzrota. 

WedługprzepisówszefKBW 
powinien być apolityczny. Tym
czasem opozycja natychmiast 
zwróciła uwagę, że każdy z kan
dydatów jest w jakimś stopniu 
powiązany z partią rządzącą. 

Niezadowolony z tego był 
szefPKW Wojciech Hermeliński. 
Pomimo tego PKW postanowiła 
dokonać wyboru. 

- Uznaliśmy, że mogliśmy do
konać wyboru, choć ubolewam 
że kontakt kandydatów z władzą 

BZICZYFfiSPOiJTEJ F01SKI 

l: 

Magdalena Pietrzak pełniła ostatnio funkcję zastępcy 
dyrektora Departamentu Spraw Parlamentarnych w KPRM 

wykonawczą był dosyć ścisły 
- powiedział Hermeliński już 
po wyborze szefa KBW. 

- Pani Magdalena Pietrzak po
wiedziała, że ważna jest ciągłość 
instytucjonalna. Traktujemy to 
jako obietnicę zachowania struk
tury KBW. Na korzyść pani Pie
trzak przeważyły jej doświad
czenie i wiedza ze struktur samo
rządowych - zdradził. 

W poniedziałek Wojciech 
Hermeliński ubolewał, że wszy
scy zgłoszeni przez szefa MSWiA 
kandydaci byli związani z dzia
łalnością polityczną. - Tak się 
składa, że wszyscy kandydaci 
mają za sobą lub są w trakcie 
działalności zawodowej poli
tycznej. To nie jest cecha, której 
oczekiwaliśmy. Są ściśle zwią
zani z władzą wykonawczą 
- stwierdził na konferencji praso
wej. Podczas środowych roz

mów z kandydatami PKW 
chciała jednak zorientować się 
w prezentowanym przez każ
dego z nich poziomie umiejęt
ności zarządzania ludźmi. 

- To nie egzamin. Chcemy 
jednak przekonać się o tym, czy 
kandydaci posiadają wystarcza
jącą wiedzę na temat prawa wy
borczego. To bardzo istotna rzecz 
- dodał Hermeliński. Przesłucha
nie trójki kandydatów trwało 
w sumie około czterech godzin. 

Magdalena Pietrzak, która 
ostatecznie została wybrana 
na nową szefową KBW, była se
kretarzem miasta Zduńska Wo
la, sekretarzem powiatu łowic
kiego i Skierniewic, natomiast 
od grudnia 2016 r. pełni funkcję 
zastępcy dyrektora Departa
mentu Spraw Parlamentarnych 
w Kancelarii Prezesa Rady Mi
nistrów. 

Pozostali dwaj kandydaci 
również są związani z obozem 
władzy. Mirosław Sanek to były 
dyrektor generalny w Minister
stwie Edukacji Narodowej. 
W przeszłości prowadził biura 
parlamentarzystów PiS, praco
wał w kancelarii prezydenta Le
cha Kaczyńskiego, natomiast 
obecnie pełni funkcję zastępcy 
generalnego inspektora ochrony 
danych osobowych. Z kolei Pa
weł Szrot od 2015 r. jest wice
szefem Kancelarii Prezesa Rady 
Ministrów. Wcześniej był też wi
cedyrektorem biura parlamen
tarnego PiS. 

- Ostrzegaliśmy, że działania 
PiS do tego doprowadzą. Mo
żemy zapomnieć o wolnych wy
borach - powiedziała Katarzyna 
Lubnauer, przewodnicząca No
woczesnej w rozmowie z Tok 
FM. 

- Jeśli uznajemy, że wybory 
w 2015 r. odbyły się zgodnie 
z prawem, to dlaczego zmie
niamy skład PKW? Odpowiedź 
jest prosta - obsadzenie PKW 
i KBW swoimi ludźmi daje moż-
liwość do majstrowania przy wy
borach - mówi w rozmowie z ATP 
poseł Platformy Obywatelskiej 
Michał Szczerba. 

- Sprzeciwiamy się upolitycz
nianiu procesu wyborczego -po-
wiedzieli w środę w Sejmie Ja
kub Stefaniak i Piotr Zgorzelski 
z Polskiego Stronnictwa Ludo
wego. Poseł Zgorzelski dodał, że 
żaden z kandydatów nie posiada 
odpowiedniego doświadczenia, 
które gwarantowałoby prawid
łowy proces wyborczy. ©® 

.Weekend za pół ceny" w marcu 
DomMka Soćko 
DominikaSocko@twittef.coni 

Między 9 a 11 marca odbędzie 
się kolejna edycja .Polska zo
bacz więcej - weekend za pół 
ceny". W ramach akęp będzie 
można skorzystać ze specjal
nych rabatów w wybranych 
instytucjach turystycznych 
na terenie całej Polski. 

Aż 66l instytucji, czyli blisko 
o 20 proc. więcej niż podczas 
ostatniej akcji, przygotowało 
specjalne oferty zniżkowe dla 
klientów w ramach akcji organi
zowanej przez Ministerstwo 
Sportu i Turystyki oraz Polską 
Organizację Turystyczną. Wśród 
ofert znajdują się: obiekty han
dlowe, portale rezerwacyjne, 
przewoźnik PLL LOT, a tak
że muzea i teatry. Bilety w obni
żonej o połowę cenie można na
być m.in. do Teatru Narodo

wego, Zamku Królewskiego 
w Warszawie, na stadion PGE 
Narodowy, do górskich i nad
morskich hoteli oraz wypoży
czalni samochodowych. 

Tegoroczna, czwarta już edy
cja przypada na weekend 9-n 
marca. Informację potwier
dzono na konferencji inauguru
jącej akcję na stadionie PGE Na
rodowym w Warszawie. Uczest
niczyli w niej m.in. Witold Bań
ka, minister sportu i turystyki, 
oraz Robert Andrzejczyk, prezes 
Polskiej Organizacji Turystycz
nej. 

- Dotychczasowe trzy edycje 
akcji pokazały, że Polacy chcą 
podróżować również poza tzw. 
sezonem wysokim. Weekend 
obniżonych cen stał się już nową 
turystyczną tradycją i - co po
twierdzają badania - daje wy
raźny impuls krajowemu rucho
wi turystycznemu - podkreślał 
podczas konferencji Witold 
Bańka. 

Minister zaznaczył, że zain
teresowanie akcją z roku na rok 
rośnie wśród partnerów, ale też 
wśród turystów chcących wziąć 
w niej udział. - Jestem przeko
nany, że w związku z jeszcze bo
gatszą ofertą z wiosennej od
słony wydarzenia skorzysta re
kordowa liczba osób - dodał 
Bańka. 

Celem akcji jest przede 
wszystkim wypromowanie bo
gatej oferty turystycznej na
szego kraju oraz zachęcanie Po
laków do podróżowania po oj
czyźnie i korzystania z atrakcji 

również poza tradycyjnym se
zonem letnim czy zimowym, ta
kim jak majówka czy ferie zi
mowe. W 2017 r. skorzystało 
zniej 190 tys. turystów, a ponad 
1 tys. partnerów zgłosiło swoje 
oferty. Podczas jesiennej edycji 
turyści zaoszczędzili 8 min zł, 
a dńigie tyle dostała branża. 

- Oferty wyprzedają się bar
dzo szybko, dlatego zachęcam, 
by nie odkładać wyboru na 
ostatnią chwilę i już dziś rezer
wować wybrane usługi - zazna
czył prezes POT Robert And
rzejczyk. 

Aby skorzystać ze zniżek, na
leży odnaleźć interesujące miej
sce za pomocą mapy lub wy
szukiwarki na stronie: 
www.polskazobaczwiecej .pl, 
i zapoznać się ze szczegółową 
ofertą. Bilety na wybrane przez 
nas wydarzenia można rezer
wować od 21 lutego. Partnerem 
tegorocznej akcji jest PKP 
Intercity. 

NA ŚWIECIE 

saiers-iD 

Wuanzunm 
Jest pozwolenie 
na budowę pomnika 
smoleńskiego 
Wojewoda mazowiecki wydał poz-
wolenie na budowę pomnika Ofiar 
Tragedii Smoleńskiej 2010 r. na 
pl. Piłsudskiego w Warszawie - do
wiedziała sięTVN. Wcześniej Rada 
Warszawy nie wyraziła zgody 
na postawienie tam pomnika. Pre
zydent Hanna Gronkiewicz-Waltz 
stwierdziła w Radiu Tok FM, że sąd 
powinien zablokować budowę. 
(AIP) 

bódź 
Pedofil uciekał 
autostradą A2 pod prąd 
Prokuratura Rejonowa w Zgierzu 
skierowała do sądu akt oskarżenia 
przeciwko 33-letniemu mieszkań
cowi powiatu wieruszowskiego. 
W grudniu 2017 r. mężczyzna ucie
kał pod prąd autostradą A2 przed 
policyjnym patrolem. Gdy go za
trzymali policjanci, w jego samo
chodzie siedziała 14-latka, wobec 
której dopuściłsię pedofilii. Grozi 
mu do 12 lat więzienia, (JK) 

Waszyngton 
Prowokacyjny film 
0 „polskim Holokauście" 
Fundacja Ruderman w USA opubli
kowała na kanale YouTubefilm pro
pagandowy na rzecz akcji zbierania 
podpisów wzywających rząd USA 
do zerwania stosunkówz Polską. 
Osoby występujące wfilmie wypo
wiadają frazę „polski Holokaust" 
1 rrówią, że zgodnie z nowelizacją 
ustawy o IPN mogą w Polsce pójść 
za testowa do więzienia. Wzywają 
Polskę do uchylenia ustawy. 
(AIP) 

Wtmmm 
Potrzeba Ukraińców 
w opiece zdrowotnej 
W opiece zdrowotnej i pomocy 
społecznej widać największy 
wzrost liczby pracowników z Ukra
iny - wynika z danych Ministerstwa 
Rodziny, Pracy i Polityki Społecz
nej. Licząc rok do roku, liczba 
oświadczeń o zamiarze powierze
nia pracy obywatelom tego kraju 
wzrosła w tym sektorze o 114 proc., 
z niecałych1724osób w 2016 r. 
doaż3690w2017r. 
(AIP) 

W końcu 
doczekamy 
się szybkich 
pociągów 
Wanemm 
Maciej Badowski 
Twitter: @BadowskiMaciej 

W ramach rządowego progra
mu Luxtorpeda 2.0, a dokład
niej współpracy PKP Intercity 
z Narodowym Centrum Badań 
i Rozwoju, planowane jest 
powstanie innowacyjnego 
taboru kolejowego. W jego 
skład miałyby wejść: 
elektryczna lokomotywa. 
ezt i składy push-pull. 

Luxtorpeda to jeden ze sztan
darowych projektów w ramach 
Strategii na Rzecz Odpowie
dzialnego Rozwoju. Zgodnie 
z założeniami planu kolej ma 
być jednym z silników polskiej 
gospodarki. 

Luxtorpeda 2.0 jest porozu
mieniem największych pod
miotów rynku transportowego 
w kraju. Chodzi o opracowanie 
nowoczesnej lokomotywy 
elektrycznej, elektrycznych ze
społów trakcyjnych oraz składu 
typu push-pull - poinformo
wano podczas konferencji 
„PKP Intercity Kolej Dużych In-
westyq'i - innowacyjna przysz
łość". Przy okazji przedstawi
ciele PKP Intercity i NCBiR pod
pisali list intencyjny dotyczący 
realizacji programu. W wyniku 
prac badawczo-rozwojowych 
prowadzonych przez różnych 
wykonawców opracowany zo
stanie innowacyjny tabor kole
jowy. 

- Myślimy o czymś, co jest 
innowacyjne na polskim rynku 
taborowym - mówił Krzysztof 
Mamiński, prezes zarządu PKP 
S.A. Jak tłumaczył, tabor bę
dzie osiągał prędkości w grani
cach 230 km/h. 

- Realizujemy największy 
w historii firmy program inwe
stycyjny, którego celem jest co
raz lepsza jakość podróżowa
nia. w ramach strategii 2016-
- 2020 z perspektywą do 2023 r. 
zainwestujemy 7 mld zł w kom
fort pasażerów. Kolej to tran
sport przyszłości, a PKP Inter
city ma długoterminowe plany 
rozwoju swoich usług z wyko
rzystaniem innowacyjnych 
projektów - mówił Marek 
Chraniuk, prezes zarządu PKP 
Intercity. 

PKP Intercity w grudniu 
zeszłego roku zapowiedziała 
realizację największego pro
gramu inwestycyjnego w histo
rii firmy. Do końca 2023 r. 
spółka zamierza zaprojektować 
i kupić 25 lokomotyw elek
trycznych, 7 elektrycznych ze
społów trakcyjnych, 2 składy 
push-pull. Po 2023 r. ponad 
70 proc. pociągów, ezt i loko
motyw będzie dostosowanych 
do prędkości 160 km/h. 
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Wschodnia Guta w Syrii: Stoimy 
w obliczu masakry XXI wieku 

Kazimierz Sikorski 
redakqa@polskatimes.pl 

Wschodnia Guta koło Da
maszku przypomina oblężoną 
twierdzę, w której dochodzi 
do masakry. Siły dyktatora 
Syrii kruszą opór powstańców 
z powietrza, na głowy obroń
ców i cywilów spadają bomby 
i pociski artyleryjskie. 

To dopiero preludium przed lą
dowym szturmem, który ma 
ostatecznie zgnieść opór prze
ciwników al-Asada i odzyskać 
miasto, w którym jest 400 tys. 
ludzi. Tylko w ostatnich kilku
dziesięciu godzinach zginęło 
ponad 200 osób. Bomby nie 
oszczędziły szpitali: sześć, 
może siedem zostało uszko
dzonych, dwa wyłączono z pra
cy. 

Amnesty International 
określiło to, co się dzieje nie
daleko stolicy, jako „przeraża
jące zbrodnie wojenne". Mia
sto jest otoczone przez syryj
skie siły od 2013 r., pomoc hu
manitarna prawie do niego nie 
dociera. Diana Semaan, pra
cownica jednej z organizacji 
pomocowej w Syrii, przypo
mina, że ludzie cierpią w oblę
żonym mieście od sześciu lat, 

ę 

Wschodnia Guta jest atakowana z powietrza i ostrzeliwana z ciężkiej artylerii. Najgorsze 
dopiero nadejdzie, gdy siły wierne dyktatorowi Syrii ruszą do lądowego szturmu na miasto 

ale ostatnie tygodnie, a w za
sadzie dni, to po prostu kosz
mar. 

- Stoimy w obliczu masakry 
XXI w. - mówią miejscowi leka
rze. Jeśli masakrą lat 90. ubie
głego wieku była Srebrenica, je
śli masakrami lat 80. były 
Halabdża oraz Sabra i Szatila, to 

masakrą tego wieku jest 
wschodnia Guta - dodają. 

Jeden z medyków opowia
dał brytyjskiemu dziennika
rzowi, jak przyszedł do niego 
maleńki chłopczyk. Słaniał się 
na nogach i z trudem oddychał 
po nalocie, jego twarz była nie
bieska, a w buzi miał pełno pia

sku. Lekarz był załamany wido
kiem, piasek i pył były nawet 
w płucach malucha. 

Wszystkie organizacje hu
manitarne i zajmujące się pra
wami człowieka w obliczu tego, 
co się dzieje w mieście, to non
sens. Tu jest terroryzm w czy
stej postaci, bo jak nazwać sy-

WOJNA W SYRII 

WOJNA. KTÓREJ KOŃCA 
NIE WIDAĆ 

Wojna domowa w Syrii mię
dzy siłami wiernymi prezy

dentowi Basza rowi 
al-Asadowi a zbrojną opozy
cją trwa już od siedmiu lat. 

W 2011 r. rozpoczęło się pow
stanie przeciwko autorytar

nym rządom ai-Asada. 
3 lutego 2012 r. zaczęto naj

większy szturm rakietami 
i artylerią na miasto Hims. 

Zginęło kilkaset osób. Świat 
zawrzał, ale weto Rosji 
i Chin na forum Rady 

Bezpieczeństwa ONZ spra
wiło, że nie przyjęto rezolu

cja potępiającej al-Asada. 
Punktem zwrotnym było 

użycie przez jedną ze stron 
21 sierpnia 2013 r. w oblężo
nym dziś mieście broni che

micznej na wielką skalę. 
USA szykowało się do inter
wencji. Wojna trwa, pochło
nęła już ok. 300 tys. ofiar. 

tuację, w której morduje się lu
dzi wszystkimi rodzajami bro
ni? Czy to jest wojna? Nie, tonie 
jest wojna. To masakra - twier
dzi wspomniany medyk. 

Nikt nie jest nawet w stanie 
doliczyć się ofiar bombardo
wań i ostrzału. Służby ratun
kowe nie mają szans na dotar

cie do piwnic, w których być 
może chowają się jeszcze żywi 
ludzie. Ta straszliwa wojna 
w Syrii trwa już siedem lat. Były 
interwencje lokalnych oraz glo
balnych potęg. I nic, kryzys hu
manitarny pogłębia się, a siły 
wierne dyktatorowi, wspierane 
przez Rosję i oddziały irańskie, 
ogłaszają co chwilę zwycięstwa 
na kolejnych frontach. Te 
„zwycięstwa" oznaczają ko
lejne tysiące ofiar. 

- Mówi się, że wojska al-
-Asada używają broni chemicz
nej. Damaszek stanowczo za
przecza. - Sytuacja przypomina 
dzień sądu ostatecznego 
- twierdzi Mounir Mustafa, za
stępca szefa Białe Hełmy, grupy 
ochotników, którzy z naraże
niem życia ratują ludzi spod 
gruzów zbombardowanych bu
dynków. Jeden z takich bohate
rów, Firas Juma, zginął podczas 
niedawnego nalotu. 

- Bombardowania są przera
żające - mówi Ahmed al-Dbis, 
odpowiedzialny za bezpieczeń
stwo jednej z organizaq"i, która 
zarządza szpitalami na kontro
lowanych jeszcze przez opozy
cję terenach w Syrii. - Mamy tu 
do czynienia z katastrofą hu
manitarną w czystej postaci. 
Podobnie sytuację w mieście 
ocenia Sonia Khush z organiza
cji Save the Children. - Bomby 
zabijają maleńkie dzieci, ro
dziny nie mają dokąd uciekać, 
to jest przerażające. ©© 

Będzie marsz w przeciwko broni, 
organizatorów wsparł Clooney 
iioscii 
Kazimierz Sikorski 

Amerykanie mają dość kolej
nej masakry jak ta na Flory
dzie. Nie wierzą już politykom, 
którzy ronią łzy i obiecują, 
że dostęp do broni będzie 
ograniczony. Obywatele biorą 
sprawę w swoje ręce i zapo
wiadają marsz w Waszyngto
nie, by wymóc na rządzących 
zmianę prawa, która ograni
czyłaby dostęp do broni. 

Ten rosnący gniew społeczny 
w Stanach Zjednoczonych jest 
reakcją na niedawną masakrę 
na Florydzie, kiedy to 19-latek 
zastrzelił 17 osób, a wiele in
nych ranił. Jak ustalono, miał 
on w domu aż 10 sztuk broni, 
w tym półautomatyczne kara
biny. Choć nie krył się ze 
swoim zamiłowaniem do broni 

i był załamany po odejściu 
dziewczyny i śmierci matki, 
0 czym doskonale wiedziało 
jego otoczenie, to bez proble
mów kupował kolejne sztuki 
broni. 

Zaplanowany na 24 marca 
marsz w amerykańskiej stolicy 
wsparł kwotą pół miliona dola
rów znany aktor George Cloo
ney. On sam, wraz ze swoją 
żoną Amal, pojawi się na tym 
marszu. W reakcji na jego 
szczodry gest odezwała się już 
Oprah Winfrey, która obiecała, 
że też finansowo wspomoże or
ganizatorów marszu. 

Ci ostatni oświadczyli, że 
mają dość jałowych dyskusji 
1 obietnic bez pokrycia licznych 
polityków, którzy po każdej ko
lejnej masakrze obiecywali, że 
zrobią coś, by do takich tragedii 
jak ta na Florydzie już nie do
chodziło. Potem wszystko jed
nak wracało do normy. 

Clooney dzięki sprzedaży 
swojej firmy Casamigas Teąuila 
zainkasował miliard dolarów, 
pieniędzy mu więc nie brakuje, 
ale też nie brakuje mu chęci 
do wspomagania różnych orga
nizacji i przedsięwzięć. W ubie
głym roku przeznaczył milion 
dolarów na jeden z amerykań
skich ośrodków prawnych, 
który pomaga biednym. 

Wspomniany marsz w Wa
szyngtonie odbędzie się pod 
hasłem: „Dla naszego życia", 
i będzie zorganizowany przez 
grupy studentów z całej Ame
ryki. Ma on na celu wprowa
dzenie takich zmian w prawie, 
które ograniczyłyby dostęp 
do broni. Przeciwni jakimkol
wiek zmianom są jednak pro
ducenci broni. Powołują się 
przy tym na drugą poprawkę 
do konstytucji USA, która gwa
rantuje obywatelom prawo do 
posiadania broni. ©® 

upiiffl 
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Oprogramowanie, które 
zmotoryzowani powinni znać 

M 

NOWY 
NUMER 

I Ttiiar ii' r 
Pytaj w kioskach i salonach prasowych 

motosalon.motofakty.pl 
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O ile wzrosną świadczenia (cz. 4) 

Uwaga: oszuści mają nowe sposoby 
Pracownik ZUS może zapukać do naszego domu tylko w jednym celu 

Zaldad Ubezpieczeń Społecz
nych ostrzega przed oszusta
mi podszywającymi 
się pod pracownika ZUS albo 
nawet pod zakład. 

Czasem chodzi o rzekome dzie
dziczenie pieniędzy zgroma
dzonych na subkoncie w ZUS 
i na koncie w OFE, innym razem 
- o „przeliczenie emerytury" 
lub o ustalenie konta składko
wego. Ostatnio - w związku ze 
zbliżającą się waloryzacją - ofe
rują usługi w zakresie „zała
twienia" podwyżki. 

Dziedziczenie subkonta 
i konta OFE 
W listopadzie ubiegłego roku 
do ZUS dotarły informacje 
od klientów o rzekomych tele
fonach od pracowników ZUS, 
którzy proponowali spotkania 
w sprawie dziedziczenia skła
dek z subkonta w zakładzie 
i konta w OFE. Usługa doradz
twa w tym zakresie miała być 
usługą płatną. 

Zakład Ubezpieczeń Spo
łecznych przypomina, że jego 
oracownicy nie dzwonią 
do klientów z propozycją jakie
gokolwiek doradztwa finanso
wego - tym bardziej nie chodzą 
z ofertą poradnictwa po domach 
klientów. Wszyscy zaintereso
wani sprawami z zakresu ubez
pieczeń społecznych, w tym za
sadami dziedziczenia składek, 
mogą korzystać z bezpłatnych 
porad Zakładu Ubezpieczeń 
Społecznych, bezpośrednio 
w salach obsługi bądź za pośred
nictwem Centrum Obsługi Tele
fonicznej ZUS pod numerem 
(22)5601600. 

Przed wspólnym przelewem 
W grudniu ub. roku ZUS ostrze
gał przed fałszywymi listami 
z numerami kont, które oszuści 
rozsyłają do przedsiębiorców. 
Wykorzystano okres wysyłania 
przez ZUS poleconych listów 
zawierających numer bankowy 
nowego rachunku, na który 
od 1 stycznia należy wpłacać 
składki. Fałszywe listy zawie
rały niekiedy logotyp zbliżony 
dologotypuZUS. 

Oszuści próbowali w ten 
sposób wyłudzić składki, które 
przedsiębiorcy przekazują 
do ZUS w formie wspólnego 
przelewu. ZUS radzi, aby zwe
ryfikować nowy numer konta, 
na który maj ą być dokonywane 

M. Wki 
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Oszuści żerują na naiwności emerytów. ZUS ostrzega przed fałszywymi pracownikami zakładu 

przelewy, aby nie paść ofiarą 
oszustwa i nie przelać składek 
na konto podane w fałszywych 
listach. 

Jak rozpoznać prawdziwy 
numer konta? Po pierwsze -
ZUS wysyła nowe numery ra
chunków listem poleconym. 
Jeśli więc otrzymaliśmy po
dobną przesyłkę listem zwy
kłym, możemy być pewni, że 
nie jest to autentyczna kore
spondencja z ZUS. 

Autentyczność numeru 
konta ZUS łatwo także spraw
dzić, analizując cyfry zawarte 
w numerze otrzymanego ra
chunku. Wszystkie indywidu
alne rachunki składkowe skon
struowane są bowiem w taki 
sposób, że dziesięć ostatnich 
cyfr rachunku stanowi jedno-

szywynu pracownikami 

ku z waloryzacji 
.'•".•U"-1-!? TTR/IY '̂J 

cześnie numer NIP danego 
przedsiębiorcy. 

Trzecią metodą sprawdzenia 
autentyczności otrzymanego ra
chunku jest wyszukanie jego 
numeru w przygotowanym 
przez ZUS serwisie inter
netowym. Aby odszukać swój 
numer rachunku, wystarczy 
wpisać do wyszukiwarki ra
chunków składkowych swój nu
mer NIP oraz jedną z dodatko
wych danych (REGON, PESEL, 
nazwisko lub nazwę płatnika). 

Przed waloryzacją 
Ostatnio, w związku ze zbliża
jącą się waloryzacją, pojawiły 
się nowe próby oszustwa. Tym 
razem oszuści żerują na naiw
ności emerytów. ZUS ostrzega 
przed fałszywymi pracowni
kami zakładu, którzy sprzedają 
druki do przeliczenia świadcze
nia i oferują pomoc w wypeł
nianiu dokumentów. Wszystko 
to przed marcową waloryzacją 
świadczenia. 

Sam blankiet kosztuje 
od kilku do nawet 20 zł. Cena 
wzrasta do 100-150 zł, gdy 
oszuści zdołają kogoś namówić 
do skorzystania z pomocy 

w wypełnianiu tych rzekomych 
dokumentów. Jak tłumaczą 
urzędnicy ZUS, oszukańcze 
druki nie mają nic wspólnego 
z waloryzacją. ZUS dokonuje jej 
z urzędu i nie trzeba składać 
w tym celu wniosków ani wy
pisywać formularzy. 

Przeliczanie emerytury 
Z emerytami kontaktują się 
także osoby, które proponują 
usługę przeliczenia emerytury, 
żądając za nią 180 zł. 

ZUS przypomina, że każda 
osoba, która chce przeliczyć wy
sokość swojej emerytury, (bo 
na przykład znalazła nowe do
kumenty potwierdzające za
trudnienie albo dorabiała 
na emeryturze) - może zrobić to 
za darmo w oddziałach zakładu. 
Wyliczenia przygotowane przez 
osoby, które nie są pracowni
kami ZUS, nie są miarodajne, po
nieważ nie mają one dostępu 
do konta ubezpieczonego. 

ZUS ostrzega także, że tego 
typu oferty mogą być próbą 
wyłudzenia danych osobo
wych. Dlatego pracownicy ZUS 
apelują - jeżeli ktokolwiek 
odwiedzi nas w domu i będzie 

chciał sprzedać druk do przeli
czenia emerytury lub zapropo
nuje płatną poradę - skontak
tujmy się z policją. 

Jedyna sytuacja 
Jedyna sytuacja, w której może 
odwiedzić nas pracownik ZUS, 
to kontrola prawidłowości wy
korzystania zwolnienia lekar
skiego. Wówczas jednak każdy 
pracownik zakładu posługuje 
się specjalnym identyfikato
rem, który powinien okazać 
podczas wizyty. 

ZUS prosi więc wszystkich 
klientów, a w szczególności 
osoby starsze i schorowane, 
o daleko idącą ostrożność pod
czas rozmów telefonicznych 
z ofertą spotkań i doradztwa. 
Podawane podczas takich spot
kań dane osobowe mogą zostać 
wykorzystane na niekorzyść 
klientów ZUS. 

Jeżeli ktoś ma wątpliwości 
co do tożsamości osoby poda
jącej się za pracownika ZUS, po
winien skontaktować się z naj
bliższą placówką ZUS lub z Cen
trum Obsługi Telefonicznej 
ZUS pod nr. tel. 22 56016 00. 
Andrzej Gębarowski t' 
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WZROST LICZBY ZGONÓW 
MOŻE PODWYŻSZYĆ 

EMERYTURY.. 
Jak wynika z najnowszych 

danych statystycznych, licz
ba zgonów w 2017 r. była 
niespodziewanie wyso

ka, prawie najwyższa 
od zakończenia wojny. 

Okazuje się, że zmarło aż 
403,5 tys. Polaków. 

Więcej ludzi zmarło tylko 
w 1991 r. 

Główny Urząd Statystyczny 
szacował wcześniej, że tyle 
osób pożegna się z życiem 

dopiero w 2029 roku. 
Co jest przyczyną nagłego 
wzrostu zgonów? Eksperci 

snują różne przypuszczenia, 
ale z pewnością chodzi 

o czynniki, których wcześniej 
nie zdołano przewidzieć. 

Można jednak podejrzewać, 
że nasiliły się choroby ukła

du krążenia lub choroby 
nowotworowe. Możliwe, że 

za część „dodatkowych" 
zgonów odpowiadają zanie

czyszczenia powietrza 
w miastach (smog!) oraz 
być może nagłe zmiany 
temperatury i ciśnienia 

atmosferycznego. 
Dokładne dane na temat licz
by zgonów w 2017 r. Główny 
Urząd Statystyczny opubliku

je pod koniec marca. Jeśli 
wskażą one, że doszło 

do spadku długości życia, 
będzie to dopiero czwarty 

taki przypadek od początku 
transformacji ustrojowej. 

Zgodnie z dotychczasowymi 
statystykami, średnia długość 

życia mężczyzny w Polsce 
jest o 7 lat dłuższa niż 

na początku lat 90. W przy
padku kobiet różnica ta 

wynosi 6 lat. 
Spadek statystycznej dłu
gości życia niesie też para

doksalnie korzyści dla osób, 
które zamierzają przejść 

na emeryturę. Wszyscy, któ
rzy przejdą na nią po publi

kacji przez GUS nowych tab
lic średniego dalszego trwa

nia życia, mogą otrzymać 
wyższe świadczenia. Jeśli 

czas trwania życia skróci się 
przykładowo o 2 miesiące, 
to przeciętna miesięczna 

emerytura mężczyzny 
wzrośnie o 20 zł, zaś kobie

ty o 5 zł. 
fr - A"JV' '." J ' 
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Z ŻYCIA GWIAZD 
SHOW-BIZNES 

Maidanowie utknęli 
na lotnisku 
Radosław Majdan i Małgorzata 
Rozenek postanowili podładować 
akumulatory w Azji. Wybrali się 
więc do Singapuru. Tuż przed po
wrotem do Polski utknęli jednak 
na lotnisku. Swoją „tragedią" sze
roko podzielili się oczywiście ze 
swoimi fanami w intemecie. Mał
gorzata Rozenek przyznała, że to 
przez jej roztargnienie musieli ku
pować bilety od nowa. Źle spraw
dziła bowiem datę wylotu i poja
wili się na lotnisku zbyt późno. 
(ARM) 

SHOW-BIZNES 

Warnke pokazała się 
w nowej fryzurze 
Coraz bardziej popularna polska 
aktorka Katarzyna Warnke posta
nowiła odświeżyć swoją fryzurę 
i drastycznie skróciła włosy. Opi
nie jej fanów są podzielone. Jedni 
uważają, że dzięki temu wygląda 
zdecydowanie młodziej i atrakcyj
nej. Inni twierdzą, że jest wręcz 
odwrotnie. Jedno jest pewne - ak
torka znów zwróciła na siebie 
uwagę. 
(ARM) 

Cichopek cieszy się 
z powrotu do pracy 
Katarzyna Cichopek powróciła 
po urlopie na plan uwielbianego 
przez polskich widzów serialu 
„M jak miłość". I ewidentnie ucie
szona z tego faktu zamieściła 
na Instagramie wspólne zdjęcie 
z jednym z braci Mroczków. 
„Powrót do pracy po urlopie 
może być bardzo miły. kto lubi 
swoją prace ręka w górę" - napi
sała obok zdjęcia Cichopek. 
(ARM) 

GWIAZDY 

Piosenkarka zagra 
w popularnym serialu 
Plotkarskie media donoszą, że 
piosenkarka Aleksandra 
Gintrowska ma dołączyć do ob
sady serialu „Pierwsza miłość". 
Okazuje się jednak, że to nie bę
dzie dla niej pierwsza przygoda 
z aktorstwem. Wystąpiła już bo
wiem - w 2011 r. - w filmie 
„W imieniu diabła". Choć rola 
w tej produkcji nie przyniosła jej 
wielkiej sławy, to według części 
widzów już wtedy pokazała swój 
talent. 
(ARM) 

Krzyżówka nr 31 
Poziomo: 
3) największy przebój Budki 

Suflera, 
10) miejsce na duszę bojaźliwe-

go, 
11) drążek akrobaty cyrkowego, 
12) płynie przez Nizinę Chińską 

(5464 km), 
14) człowiek surowy dla siebie 

i innych, 
15) ptak wybierający się za mo

rze, 
16) oręż kanon iera, 
19) woreczek z talarami, 
23) stawiany na szali, 
27) otoczenie króla, 
28) tyczka przy pomidorze, 
29) imię milczącego męża pani 

Dulskiej, 
30) wpływa do portu, 
33) rosyjski lub ukraiński taniec 

ludowy, 
37) ręczny warsztat tkacki, 
38) ostre buraczki z chrzanem, 
39) był na początku, 
40) w parze z iksem, 
41) nośnik do przechowywania 

danych w komputerze. 
Pionowo: 
1) wiosenny kwiat, rosnący w 

Tatrach 
2) poetycka melancholia, 
3) atrakcja Ciechocinka, 
4) osłona felgi lub czapka ta

tarska, 
5) chciała spać w polskiej ko

medii filmowej, 
6) bałagan w pokoju, 
7) banderola na pliku bankno

tów, 
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8) swój człowiek, 
9) strata, uszczerbek, 

13) ... kulszowa, czyli ischias, 
17) nadzorcza w spółce, 
18) leczniczy to borowina, 
20) termin z tresury psa lub 

wkład do spółki, 
21) siła rozpędu, 
22) można nim zmierzyć lub 

przeszyć, 
24) student bez prawa spania 

w akademiku, 

25) słodkie, czyli po włosku dol
ce vita, 

26) miasto nad Jeziorakiem, 
30) ciasto z naciekami pieczo

ne na rożnie, 
31) miły zapach, 
32) imię autora powieści „Ko

mu bije dzwon", 
34) dzieli Ziemię na dwie półku

le, 
35) jadło na stole, 
36) rączka przy drzwiach. 

Rozwiązanie nr 30 
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TV HIT 

mahseiue 

Taxi 3 
TV PULS 20:00 
Taksówka Daniela umożliwia 
błyskawiczne przewożenie pasa
żerów. Korzysta z tego przyjaciel 
taksówkarza, pracujący w policji. 
Pojazd jest niezastąpiony pod
czas ścigania przestępców. 

Izolacja 
ZOOM TV 23:00 
Kilkoro ludzi przypadkowo 
spotyka się na odludnej farmie 
w Irlandii, gdzie tajemniczy 
naukowiec przeprowadza 
eksperymenty na krowach. 
Rezultaty jego pracy wymykają 
się spod kontroli. 

Hitch: Najlepszy dorad
ca przeciętnego faceta 
POLSAT 22:00 
Alex Hitchens jest doradcą do 
spraw uwodzenia kobiet 
Nieoczekiwanie zakochuje się 
w pięknej, lecz dość cynicznej 
dziennikarce. 

i pierwszej linii walki 
'bolą 

Naj 
zel 
TVP 123:35 
Wirus ebola wywołuje gorącz
kę krwotoczną. Jego nazwa 
pochodzi od rzeki w Sudanie. 
Dokument pokazuje realia pracy 
lekarzy i wolontariuszy, którzy 
leczą zarażonych wirusem. 

HOROSKOP 
Wodnik (20.01-18.02) 
Dzień sprzyja nadrabianiu zaległośti, wywią
zywaniu się ze złożonych wcześniej obietnic 
i rozmowach, na które zazwyczaj brakuje 
ci czasu. Ucieszysz tym kilka osób. 
Ryby (19.02-20.03) 
To, co zazwyczaj szło opornie, dzisiaj nie 
sprawi ci najmniejszych problemów. Energia 
i chęć przenoszenia gór będą cię wręcz roz
pierać. Nie wszystkim się tospodoba... 
Baran (21.03-19.04) 
Wręcz wosłupienie wprowadzi Ciędzisiaj nie
codzienne zachowanie osoby z bliskiego oto
czenia. To, co zrobi może stać zarzewiem kon
fliktu, który obejmie również Ciebie. 
Byk (20.04-20.05) 
Codzienne obowiązki nie zostawią a raczej 
dzisiaj dużego pola do popisu w pielęgnowa
niu więzów rodzinnych i relacji towarzyskich. 
Bliźnięta (21.05 - 21.06) 
Pilnuj dzisiaj swoich spraw i nawet gdy ktoś 
poprosi cięopomoc, staraj się nie przekraczać 
delikatnej linii, za którą zaczyna się wścibstwo. 
Rak (22.06-22.07) 
Wyróżniać cię będą dzisiaj spontaniczność 
w działaniu i umiejętność szybkiego podej
mowania decyzji. To będzie twój dzień! 

Lew (23.07-22.08) 
Nawet osoby, które dotychczas krytycznie tię 
oceniały, staną dzisiaj po twojej stronie. Tacy 
niespodziewani sojusznicy pozwolą ci zreali-
zowaćjeden zszalonych pomysłów. 
Panna (23.08-22.09) 
Przypadkiem odkryjesz dzisiaj u siebie umie
jętność, która bywa w życiu przydatna, ale 
jest bardzo rzadko wykorzystywana. Oby 
trzeba było z niej korzystać jak najrzadziej... 
Waga (23.09-22.10) 
Ktoś poprosi cię dzisiaj prawdopodobnie 
0 mediację i pomoc w rozwiązaniu sporu. To 
nie będziełatwie, ale twoje zaangażowanie 
1 upór przyniosą spodziewane efekty. 
Skorpion (23.10 - 21.11) 
Wykażesz się dzsiaj zadziwiającą łatwością 
w przekonywaniu innych doswoich pomy
słów. Niektórzy będą a wręcz jeść z ręki... 
Strzelec (22.11-21.12) 
Natkniesz się dzisiaj na informację, która zna
cząco zmieni twoją opinię oosobiezgrona 
znajomych. Wasze relacje popsują się. 
Koziorożec (22.12 -19.01) 
Ktoś będziedziśpróbowałzizucić na ciebie 
swoją odpowiedzialność za popełnione błędy. 
Ta intryga naszczęśtie nie powiedziesię. 
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Bytów ul. Wojska Polskiego 2,77-100 Bytów, 
tel. 59 822 6013, tel. reklama 59 848 8101 

Szoetinek ul Plac Wolności 6,78-400 Szczecinek, 
tel. 94 3748818, fax 94 374 23 89 

SwknMMe ul. Armii Krajową 12. 
72-600 Świnoujście,tel. 9132146 49, 
fa* 9132148 40, reklama tel. 91578 47 28 

Stargard ul. Wojska Polskiego 42,73-110 Stargard, 
tel. 91578 47 28, fax9157817 97, 
reklama tel 91578 4728 

©®• umieszczenie takich dwóch znaków przy Artyku
le, w szczególności przy Aktualnym Artykule, oznacza 
możliwość jego dalszego rozpowszechniania tylko 
i wyłącznie po uiszczeniu opłaty zgodnie z cennikiem 
zamieszczonym na stronach www.gk24.pl/tresd, 
www.gp24.pl/tresci.wwwgs24.pl/tresa.iwzgodzie 
z postanowieniami niniejszego regulaminu. 
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Czekamy na Państwa 
listy po adresem 
ul. Henryka Pobożnego 
19,76-200 Słupsk 
Telefon dyżurny 
598488124 
E-mail alarm@gp24.pl 

; 

Dzisiaj dyżuruje 
Monika Zacharzewska i m 

Pan Jan ze Słupska ma do oddania 
kuchenkę elektryczną z piekarni
kiem. Odbiór własnym transpor
tem. Kontakt: 609 819 447. 
Pan Krzysztof ze Słupska ma do od
dania podgrzewacz do butelek dla 
niemowląt i sterylizator do butelek. 
Kontakt: tel. 59 848 8121. 
Pan Robert z Redzikowa ma do od
dania segment pokojowy. Odbiór 
własnym transportem. Kontakt: 
602587736. 

Pani Kazimiera za Słupska ma do 
oddania telewizor, meble kuchen
ne, wózekspacerowy i stolik z krze
sełkami dla dzieci. Odbiór własnym 
transportem. Kontakt: 59 8412513. 
Pani Danuta ze Słupska ma do od
dania cegłę rozbiórkową. Odbiór 
własnym transportem. Kontakt: 59 
8413435. 
Pan Roman ze Słupska ma do od
dania pralkę Frania i wersalkę. Od
biór własnym transportem. Kon
takt: 692511091 (po godz. 16). 
Pani Ewa ze Słupska ma do odda
nia zimową odzież damską. Kon
takt: 59 845 3407. 
Pani Grażyna ze Słupska ma do od
dania meble pokojowe. Odbiór 
własnym transportem. Kontakt: 
661154067. 
Mieszkaniec Słupska ma do odda
nia meblościankę. Odbiór własnym 
transportem. Kontakt: 783 414 
082. 
Pan Grzegorz ze Słupska ma do od
dania obornik koński. Możliwość 
transportu. Kontakt: 605729409. 
Pan Tadeusz z Kobylnicy ma do od
dania gruz. Odbiór własnym tran
sportem. Kontakt: 607 553 338. 
(DMK) 

li 

Za pozostawienie psa samego w domu można dostać mandat 

Psy szczekają kilka godzin, 
opiekunowie płacą mandaty 
Stupsk 
Daniei Klusek 
danidkiusek@gp24.pl 

- Kilka miesięcy temu sąsiedzi 
kupili sobie psa. Od jakiegoś 
czasu zostawiają go w domu 
na całe dnie. Zwierzę bardzo 
się męczy i przeraźliwie szcze
ka. Trudno wytrzymać w do
mu - mówi mieszkanka osied-
la Niepodległości. 

Zdaniem pani Dagmary, naszej 
czytelniczki, problemy zaczęły 
się w ubiegłym miesiącu. 

- Wtedy pies zaczął zosta
wać sam. Sąsiedzi zamykają go 
w pomieszczeniu znajdującym 
się za ścianą mojego salonu, bo 
każdego dnia kilka godzin sły
szę ujadanie i skowyt - mówi 
pani Dagmara. - Przez pierwsze 
dni próbowałam to znosić, tłu
maczyłam sąsiadom, że pies 
najprawdopodobniej męczy się 
w samotności i że przeszkadza 
innym mieszkańcom naszego 
bloku. Nic do nich nie dociera. 
Boję się, że wiosną i latem za
czną otwierać okna na całe 
dnie, a wtedy szczekanie i sko
wyt będą donośniejsze. 

Kobieta chce, by sprawą za
jęła się straż miejska i pracow
nicy schroniska dla zwierząt. 

- Podobne zgłoszenia przyj
mujemy regularnie z różnych 
części miasta - mówi Paweł 
Dyjas, komendant Straży Miej
skiej w Słupsku. - Kontaktu
jemy się z opiekunami zwierząt 
i zwracamy im uwagę, że są one 
uciążliwe dla sąsiadów. Zdarza 
się, że psy są zostawiane na 
wiele godzin same w mieszka
niach, a w ciepłe miesiące rów
nież na balkonach. Wówczas 
sąsiedzi skarżą się nie tylko 
na ujadanie psów, ale również 
na to, że nieczystości po nich 
spływają na balkony znajdu
jące się na niższych piętrach. 

Gdy zgłoszenia dotyczące 
konkretnych adresów się pow
tarzają, strażnicy mogą skiero
wać sprawę do sądu. Wówczas 
osoby zgłaszające interwencję 
będą świadkami wykroczenia 
właścicieli, którzy nie zapew
niają zwierzętom odpowied
niej opieki. Jeśli natomiast 
strażnik sam usłyszy ujadają
cego psa, jego opiekunom mo
że wypisać mandat w wyso
kości od 20 do 50 złotych. ©® 

LISTY/OPINIE 
Czekamy na Państwa 
listy po adresem 
ul. Henryka Pobożnego 
19,76-200 Słupsk 
Telefon dyżurny 
59 848 8121 
E-mail 
daniel.klusek@gp24.pl 

Dzisiaj dyżuruje 
Daniel Klusek 

Pomnik Piłsudskiego 
a rewitalizacja Starego 
Rynku w Słupsku 
Słupsk jest miastem pomorskim. 
Rewitalizacja historycznej części 
miasta powinna uwzględniać histo
rię miasta i jego pomorski charak
ter. Stary Rynek znajduje się w stre
fie rewitalizacji, a jego powierzchnia 
została w ubiegłym roku sprowa
dzona do stanu zerowego. Daje to 
szansę na jego rozsądne zaprojek
towanie i zagospodarowanie po 
uprzednich konsultacjach społecz

nych. Przed rozstrzygnięciem kon
kursu na jego zagospodarowanie 
nie powinny tam powstać żadne 
obiekty budowlane. Chaosu archi
tektonicznego mamy w Słupsku już 
dosyć. 
Nie mam nic przeciwko postawie
niu w Słupsku pomnika Piłsud
skiego, ale na jego umiejscowienie 
można znaleźć inne miejsce niż 
Stary Rynek przed opracowaniem 
projektu rewitalizacji. Uważam, że 
żadna inicjatywa społeczna, nawet 
słuszna politycznie w danym cza
sie, nie może ingerować w program 
rewitalizacji. Zasady rewitalizacji re
gulują przepisy prawa. Również 
marnym argumentem za postawie
niem pomnika Piłsudskiego na Sta
rym Rynku jest fakt, że stał tam kie
dyś pomnik pruskiego feldmar
szałka. Byłto inny czas i inny rynek. 
ANTONI KRYSIAK 

Sąsiedzi budowanej 
mączkami zaproszeni 
na wycieczkę 
@Mirosław: - Sam niech sobie je
dzie... Smród jest smrodem. Sam 
transport odpadów dotknie wszy
stkich na trasie przewozu. Na asfal

cie będzie woda wypływająca z na
czep... 
@Blos: - Dlaczego w Norwegii 
mogą mieszkańcy oglądać zakład? 
Są przecież takie i w naszym kraju. 
Tu już tak kolorowo ta wizyta by nie 
wypadła. Poza tym w Pauli, na pla
cu, gdzie lądują odpady, śmierdzi 
niemiłosiernie. A co dopiero, jak za
czną zwozić odpady z połowy 
kraju... 
@Joanna: - Wystarczy, że wiem, jaki 
smród był w Darłówku. Nie dajcie 
się nabrać. 
@Andrzej: - A kto sponsoruje taki 
wyjazd i na ile dni jest on przewi
dziany? 
@Łukasz: - Ha, ha. Wyjadą i słuch 
po nich zagnie? I budowa ruszy. 
@Monika: - Widać, że Paula za 
wszelką cenę chce do siebie prze
konać okolicznych mieszkańców. 
Szkoda, że dopiero teraz, gdy już 
jest tak głośno o sprawie i ludzie 
boją się, że będzie im śmierdziało. 
Gdyby podobne konsultacje od
były się wcześniej, kilka miesięcy 
temu, wówczas wyglądałoby to po
ważniej i bardziej uczciwie. Teraz 
sprawa wydaje się podejrzana... 
(DMK) 

Reklamy w drzwiach 
to sygnał dla złodzieja 
Słupsk 
Daniel Klusek 
daniel.klusek@gp24.pl 

- Roznosiciełe ulotek często 
wkładają je w drzwi mieszka
nia lub wieszają na klamkach. 
Dla potencjalnego złodzieja to 
może być informacja, że właś
ciciela nia ma regularnie w do
mu - twierdzi nasz czytelnik. 

Pan Piotr ma dwa mieszkania. 
Jedno z nich stoi puste. Właści
ciel przychodzi do niego raz 
na kilka dni, zdarza się jednak, 
że tylko kilka razy w miesiącu. 
Jak twierdzi, regularnie przy 
drzwiach znajduje reklamy ro
zmaitych firm. 

- Gdy byłem tam ostatnio, 
na klamce wisiała ulotka no
wego punktu z szybkim jedze
niem - mówi pan Piotr. - Zdarza 
się, że w drzwi są włożone 
ulotki producentów czy sprze
dawców stolarki okiennej, ale 
też foldery z aktualnymi pro
mocjami osiedlowych sklepów. 

Zdaniem czytelnika, takie 
reklamy nie tylko zaśmiecają 
klatkę schodową, ale też są in
formacją o tym, czy ktoś jest 
w danym mieszkaniu, czy nie. 

- Kilka razy prosiłem sąsia
dów, żeby zerknęli też na moje 
mieszkanie i wyjmowali z 
drzwi czy ściągali z klamek 
ulotki. To są jednak starsi ludzie 
i nie zawsze mogę na nich li
czyć, choć wiele razy już to ro
bili - mówi pan Piotr. - A ponie
waż w tej ldatce nie ma domo
fonu, każdy może do niej wejść. 
Również potencjalni złodzieje, 
dla których reklamy są sygna
łem, że właściciela od jakiegoś 

*1 
Ulotki mogą być informacją o nieobecności mieszkańców 

czasu nie ma w domu. A prze
cież reklamy można włożyć do 
skrzynki albo do specjalnej ku
wety. 

Andrzej Nazarko, dyrektor 
do spraw zarządzania nieru
chomościami w Przedsiębior
stwie Gospodarki Mieszkanio
wej, przypomina, że reklamy 
i ulotki powinny być wrzucane 
do skrzynek pocztowych. 

- Euroskrzynki powstały 
między innymi po to, by osoby 
roznoszące ulotki i reklamy 
mogły je tam właśnie umiesz
czać - mówi Andrzej Nazarko. 
- Te osoby powinny o tym pa
miętać. Podobnie powinny 
uszanować wolę tych lokato
rów, którzy w ogóle nie życzą 
sobie umieszczania reklam 
w skrzynkach. 

Paweł Dyjas, komendant 
Straży Miejskiej w Słupsku, do
daje, że najważniejsza jest są
siedzka pomoc i zaufanie. 

- Często zdarza się, że miesz
kańcy wyjeżdżają na dłuższy 

czas na wakacje lub do pracy 
za granicę. W takich przypad
kach warto mieć zaufanego są
siada, którego poprosi się 
o zwracanie uwagi na to, co 
dzieje się w naszym mieszka
niu - mówi Paweł Dyjas. - Warto 
poprosić, by sąsiad nie tylko 
zdejmował reklamy z drzwi, ale 
również opróżniał skrzynkę 
na listy. Jeśli znajduje się w niej 
bardzo dużo gazetek reldamo-
wych, dla złodzieja to sygnał, 
że nikogo nie ma w domu. 

Dodaje, że warto zostawić 
zaufanemu sąsiadowi również 
klucze do mieszkania. 

- Złodzieje, zanim włamią 
się do lokalu, obserwują go 
przez dłuższy czas. Dlatego 
warto, by pod naszą nieobec
ność sąsiad zapalał od czasu 
do czasu światła czy otwierał 
okna. Dla potencjalnych zło
dziei będzie to sygnał, że miesz
kanie nie jest opuszczone 
- mówi komendant słupskiej 
straży miejskiej. ©® 

IIII01 
Akcjaredakcja 
Strona od czytelników 
dla czytelników 
Na stronach Akcja redakcja piszemy 
o tym, o czym informują nas czytel
nicy. Na Wasze sygnały czeka dzien
nikarz Daniel Klusek. 
Jeśli widzą Państwo coś, co Was 
zdenerwowało, poinformujcie nas 
0 tym. Pod adresem: daniel.klu-
sek@gp24.pl czekamy na e-maile 
z opisem sytuacji. Zachęcamy też 
do przesyłania nam fotografii. In
terwencje można również zgłaszać 
pod nr. tel.: 59848 8121. 
Wszystkie sygnały sprawdzimy, 
a najważniejsze i najciekawsze za
mieścimy na łamach „Głosu Pomo
rza" i gp24.pl. 
(DMK) 

Akcjaredakcja 
U nas czekają zguby 
1 oferty pomocy 
W „Głosie" funkcjonuje Biuro Rze
czy Znalezionych. O tym, co znaj
duje się w BRZ, piszemy w ponie
działki, środy i piątki. 
W ramach Banku pomocy można 
przekazywać sobie m.in. meble, 
sprzęt RTV i AGD. Na zgłoszenia 
czekamy pod nr. tel. 59 848 8121. 
Oferty i prośby o pomoc publiku
jemy we wtorki, czwartki i soboty. 
(DMK) 

Siupskredaktja 
Zobacz, jak powstaje 
..Głos Pomorza" 
Zapraszamy do odwiedzin w słup
skiej redakcji „Głosu Pomorza". Nasi 
goście poznają też dziennikarzy 
i pracowników z działu promocji, 
składu i biura ogłoszeń. Będzie 
także możliwość zrobienia zdjęcia, 
które zostanie opublikowane 
w „Głosie". Na zgłoszenia grup cze
kamy w godz. 10-16 pod nr. tel. 59 
8488121. 
(DMK) 

DLA KONSUMENTÓW 
Tam konsumenci 
mogą znaleźć pomoc 
Mieszkańcy Słupska o pomoc mo
gą prosić miejskiego rzecznika kon
sumentów. Zbigniew Perzyna 
przyjmuje interesantów w pokoju 
1a urzędu miejskiego, tel. 59 848 
83 09, e-mail: mrk@um.slupsk.pl. 
Mieszkańcy powiatu słupskiego 
o pomoc mogą prosić powiato
wego rzecznika konsumentów. Ma
rek Kurowski interesantów przyj
muje w pokoju 132 starostwa po
wiatowego, tel. 59 841 87 00, 
e-mail: rzecznikkonsumenta@po-
wiat.slupsk.pl. 
Pomocy w problemach konsumen
ckich udziela Delegatura Woje
wódzkiego Inspektoratu Inspekcji 
Handlowej w Słupsku, ul.Jana Pa
wła II1, tel. 59 842 54 68, e-mail: 
ihslupsk@wp.pl. 
Konsumenci mogą się zgłaszać 
do Oddziału Federacji Konsumen
tów w Słupsku, al. 3 Maja 44, tel. 59 
842 0224, e-mail: slupsk@federa-
cja-konsumentow.org.pl. 
Bezpłatną pomoc prawną konsu
menci mogą uzyskać pod nume
rami infolinii Federacji Konsumen
tów 801440 220 i 22 290 8916. 
(DAMO 

mailto:mrk@um.slupsk.pl
mailto:ihslupsk@wp.pl
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miejsca postojowe 
do 15 min. 

Pomóż Arkowi 
z Miastka i innym 
Miastko 
Andrzej Gurba 
andrzej.gurba@polskapress.pl 

W sobotę (3 marca) w Cen
trum Informacji Turystycznej 
w Miastku odbędzie się akcja 
pod hasłem „Arek i inni po
trzebują Twojej pomocy". 
Chodzi o potencjalnych daw
ców krwiotwórczych komó
rek macierzystych. 

- Już po raz trzeci w ciągu ostat
nich kilku lat podejmujemy się 
akcji poszukiwania potencjal
nych dawców krwiotwórczych 
komórekmacierzystych - mówi 
Konrad Remelski, naczelnik wy
działu promocji w miasteckim 
ratuszu. - Dotychczas potencjal
nymi dawcami z rejonu 
miasteckiego, dzięki akcjom 
w Centrum Informacji Tury
stycznej, zostało ponad 500 
osób. W czasie ostatniej akcji, 
która odbyła się trzy lata temu, 
zarejestrował się też Arkadiusz 
Wiktorczyk z Miastka. Był on 
setnym potencjalnym dawcą. 
Jak na ironię losu, teraz sam po
trzebuje naszej pomocy. Pan 
Arek ma 43 lata i zachorował 
na białaczkę. Do Fundacji DKMS 
z prośbą o pomoc w znalezieniu 
genetycznego bliźniaka dla pana 
Arka zwróciły się panie 
Roksana i Sylwia Wiktorczyk 
(córka i żona pana Arka). Wspól
nie z DKMS-em postanowiliśmy 
przeprowadzić akcję rejestracji 
potencjalnych dawców szpiku 
wraz ze zbiórką pieniężną na te
renie Centrum Informacji Tury
stycznej. Akcja zaplanowana 
jest na 3 marca (sobota) w godzi
nach 9-16. W przeddzień akcji 

w Centrum Informacji Tury
stycznej, czyli w piątek (2 
marca), rejestracja dawców od
będzie się w Zespole Szkół Po-
nadgLmnazjalnych w Łodzierzy 
i Zespole Szkół Ogólnokształcą
cych i Technicznych w Miastku, 
a w niedzielę (4 marca) w jednej 
ze słupskichgaleriihandlowych. 
Koordynatorem akcji w Cen
trum Informacji Turystycznej 
w Miastku będzie pani Monika 
Marciszonek. 

- Podczas naszej akcji 
wszystkie zdrowe osoby 
w wieku od 18 do 55 lat mogą 
bezpłatnie zarejestrować się 
w naszej bazie potencjalnych 
dawców komórek macierzy
stych. Zajmuje to tylko chwilę 
i polega na przeprowadzeniu 
wstępnego wywiadu medycz
nego, wypełnieniu formularza 
z danymi osobowymi oraz po
braniu wymazu z błony śluzo
wej z wewnętrznej strony po
liczka - informuje Katarzyna 
Baran, koordynator ds. rekru
tacji dawców z Fundacji DKMS. 
- Apelujemy do mieszkańców 
naszej gminy i sąsiednich 
o powszechny udział w akcji re
jestracji potencjalnych dawców 
szpiku. Pamiętajmy, wszyscy 
możemy pomóc Arkowi i in
nym. Osoby i organizacje zain
teresowane pomocą w przepro
wadzeniu akcji w Centrum In
formacji Turystycznej prosimy 
o kontakt e-mailowy pod adre
sem promocja@um.miastko.pl 
lub pod numerami telefonów: 
59 857 07 20 do 22 i w Centrum 
Informacji Turystycznej - 59 
720 33 99 lub 59 857 33 83 - in
formuje Konrad Remelski. 
©® 

Małe zmiany w strefie 
płatnego parkowania 

Sylwia Lis 
sylwia.iis@polskapress.pl 

Bytów 

Są już tańsze bilety dla posto
ju do 15 minut i specjalnie wy
znaczone miejsca parkingowe 
dla osób chcących szybko za
łatwić ważne sprawy. Wpro
wadzenie parkingu udrożniło 
przejazd karetkom i pozosta
łym służbom ratowniczym. 

Po dwóch miesiącach okresu 
próbnego spółka City Parking 
Group, zarządzająca parkin
giem przy bytowskim szpitalu, 
przedstawiła zmiany w zasa
dach parkowania. 

Nowe zasady 
Od 15 lutego za 15-minutowy 
postój zapłacimy 50 gr. Za
rządca przygotował także 
4 miejsca postojowe, które są 
bezpłatne do 15 minut. 

Przypomnijmy, że wypraco
wanie nowych rozwiązań mia
ło miejsce podczas posiedzenia 
komisji zdrowia, które odbyło 
się 18 stycznia na parkingu 
przy bytowskim szpitalu. 

Wówczas radni wraz 
z przedstawicielami zarządu 
i dyrekcji szpitala oraz spółki 
City Parking Group dyskuto
wali o potrzebach pacjentów 
i rodzin odwiedzających szpital 
oraz pracowników jednostki. 

Zmiany te właśnie weszły 
w życie. City Parking Group 

W strefie parkowania przy szpitalu wprowadzono zmiany 

dniowego abonamentu. Decy
zje zapadną po analizie. 

- Celem budowy parkingu 
było uporządkowanie wszyst
kich miejsc, w których sta
wiano auta, dzięki czemu ka
retki pogotowia, samochody 
dostawcze zjedzeniem, lekami 
i pościelą mają teraz swobodny 
dojazd. Wcześniej te ważne dla 
pacjentów szpitala pojazdy 
były zastawiane - wyjaśnia Ewa 
Czechowska, rzecznik prasowy 
bytowskiego szpitala. - Swo
bodny dojazd mają już wszyst
kie służby ratownicze, a klu
czowe dla szpitala ciągi komu
nikacyjne są przejezdne. 
Od czasu, kiedy funkcjonuje 
nowy parking, nie ma proble
mów z parkowaniem i nie ma 

minut parkowania 
przy bytowskim szpitalu kosz
tu© teraz 50 groszy. To zmiany, 
które wprowadziła placówka 

rozważa teraz kolejne rozwią
zania: zniesienie opłat dla osób 
niepełnosprawnych, zainstalo
wanie dodatkowego parko-
metru, wprowadzenie biletu 
dobowego zamiast dotychcza
sowego biletu dziennego i noc
nego, a dla osób korzystających 
z zabiegów rehabilitacyjnych 
wprowadzenie specjalnego, 5-

też interwencji policji związa
nych z pozostawianiem samo
chodów w niewłaściwych miej
scach. 

- Budowa nowego parkingu 
była potrzebna - mówi Beata 
Ładyszkowska, prezes spółki. 
- Bardzo ważne jest to, że pa
cjenci mogą czuć się teraz bez
piecznie, karetki pogotowia nie 
są już zastawiane, a dojazd dla 
wszystkich służb jest swo
bodny, tak jak w innych pla
cówkach ochrony zdrowia. 
Od kiedy teren zagospodaro
wała nowa firma, bytowski 
szpital nie ponosi też kosztów 
sprzątania, konserwacji i od
śnieżania parkingu. 

Opinie na www.gp24.pl. 

Będzie bezpieczniej 
na drogach 
Miastku 
Andrzej Gurba 

W Centrum Informacji Tury
stycznej w Miastku odbyło się 
szkolenie MotoPomocny-
Motocyklista. 

Celem szkolenia było przygoto
wanie motocyklistów do nad
chodzącego sezonu poprzez 
podniesienie ich umiejętności 
jazdy, zwiększenie świado
mości bezpieczeństwa oraz 
przygotowanie na sytuację kry
zysową, jaką jest wypadek ko
munikacyjny. 

Szkolenie trwało siedem go
dzin i było podzielone na bloki 
tematyczne prowadzone przez 
wykwalifikowanych instrukto
rów. 

Podczas zajęć uczestnicy 
ćwiczyli, wykorzystując profe
sjonalny sprzęt dydaktyczny. 

W Centrum Informacji 
Turystycznej w Miastku 
szkolili się motocykliści 

Uczestnicy kursu poznali umie
jętności prawidłowej obserwa
cji drogi, w jaki sposób dobierać 
prawidłową linię przejazdu 
oraz jak unikać zagrożeń na 
drodze. Omówiono sposoby 
ochrony motocykla przed ama
torami cudzej własności. ©® 

Mr 
Konferencja 
w Kaszubskim 
Inkubatorze 
27 lutego (wtorek) w Kaszubskim 
Inkubatorze Przedsiębiorczości 
w Bytowie przy ul. Podzamcze 34 
odbędzie się IV Konferencja „Bez
pieczeństwo w Twoich rękach". 
Jest to event organizowany dla 
Kaszubskiego Związku Praco
dawców, który wraz z firmą 
IROGLOBAL Sp. z 0.0. jest równo
cześnie współorganizatorem wy
darzenia. 
Celem konferencji jest przedsta
wienie nowoczesnych rozwiązań 
wspomagających bezpieczeń
stwo zarówno w zakładach pracy, 
jak i w życiu codziennym oraz wy
miana doświadczeń w tym zakre
sie. 
Planowane tematy podczas kon
ferencji: ochrona danych osobo
wych , obowiązki pracodawcy 
przy zatrudnianiu pracowników 
spoza granic Polski, ochrona osób 
i mienia, bezpieczeństwo finan
sowe, transakcji, zabezpieczenie 
osób i firmy, bezpieczeństwo kie
rowcy. 
(ZIDA) 

i.rnłmi fhftfet 
Wyprzedzał i nie 
zachował bezpiecznej 
odległości 
W Mokrzynie kierujący toyotą, 
wyprzedzając, nie zachował bez
piecznej odległości i uderzył 
w bok skody. W zdarzeniu nikt nie 
ucierpiał, kierujący byli trzeźwi. 
Sprawca kolizji za popełnione wy
kroczenie został ukarany manda
tem. 
(ZIDA) 

Ihmiat iWmski 
Kierowca potrącił dzika, 
a inny konia. Uwaga 
na drogach 
Na drodze Krosnowo -
Borzytuchom kierujący audi po
trącił konia, który wszedł na jezd
nię. - Zwierzę uciekło. Policjanci 
wyjaśniają okoliczności 
zdarzenia - mówi Michał 
Gawroński, rzecznik policjantów. 
Natomiast w okolicach 
Podkomorzyc kierujący oplem 
potrącił dzika, który wbiegł na 
jezdnię. Auto zostało mocno usz
kodzone, kierowcy nic się nie 
stało. 
(ZIDA) 

W0m £> 

MbMH 
Dzieci ze szkoły w Wicku chętnie rysowały sylwetki Mumin
ków, chłopcy upodobali sobie zwłaszcza straszną Bukę 

Iłtin 
Spotkanie z mieszkań
cami Doliny Muminków 
„Bajki i baśnie oglądamy i czy
tamy. Spotkanie z mieszkańcami 
Doliny Muminków" - pod takim 
hasłem odbyły się w pierwszym 
tygodniu po feriach warsztaty lite-
racko-plastycznedla klasy IIASP 
Wicko. Pretekstem do zabawy był 
ogłoszony przez bibliotekę szkol
ną konkurs na wykonanie postaci, 
kukiełki teatralnej bądź laleczki 
ulubionego mieszkańca Mumin-
kowej Doliny z okazji 70. rocznicy 

pierwszego wydania „W Dolinie 
Muminków". Podczas warsztato
wych zajęć drugoklasiści najpierw 
zobaczyli fragment filmu doku
mentalnego o tym, w jaki sposób 
Tove Jansson sama rysuje Mu-
minki, potem obejrzeli fragment 
przygód mieszkańców sympa
tycznej doliny, a następnie sami 
przyjrzeli się książkom i samo
dzielnie już szkicowali, rysowali 
i malowali wybranych przez siebie 
bohaterów wymyślonych przez 
Tove Jansson. 
(MARA) r<V. 

http://www.gp24.pl
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Słupskie Bańki Mydlane wystartowały 
nąjlepiej w projekcie dla młodych firm 

Wojciech Frełichowski 
wojciech.frelichowski@gp24.pl 

Słupsk 

Zakończyła się akcja „Wystar
tuj z nami. kieruj się na bi
znes". Był to cykl spotkań 
w Słupsku kierowany do mło
dzieży. uczniów, studentów, 
a także osób dorosłych, wpro
wadzający w świat biznesu 
i zagadnień związanych z pro
wadzeniem własnej działal
ności gospodarczej. 

Akcję przez kilka miesięcy pro
wadziła Pomorska Agencja 
Rozwoju Regionalnego S.A. 
zarządzająca Słupskim Inkuba
torem Technologicznym, przy 
współudziale miasta Słupska. 
Celem inicjatywy był rozwój 
przedsiębiorczości ibudowanie 
środowiska start-upowego 
w Słupsku. 

Program był skierowany do 
osób, które właśnie rozpoczęły 
lub dopiero planują rozpoczę
cie działalności gospodarczej 
i chcą pozyskać wiedzę, nowe 

Anita i Krzysztof Bogdańscy, właściciele Słupskich Baniek 
Mydlanych 

umiejętności oraz inspirację. 
Realizację programu rozpo
częto jesienią 2017 roku. Udział 
w nim był bezpłatny. Do pro
gramu mogły się zgłosić osoby, 
które planują start w biznesie 
lub które w Słupsku już prowa
dzą własną firmę, ale nie dłużej 
niż 12 miesięcy. Ponadto firma 
musiała być zaliczana do sek

tora małych i średnich przed
siębiorstw (MSP). 

W trakcie kilkutygodnio
wego cyklu odbyło się szereg 
zajęć z zakładania i prowadze
nia własnego biznesu. Uczest
nicy mieli okazję posłuchać do
świadczeń przedsiębiorców 
oraz porad specjalistów z za
kresu prowadzenia biznesu. 

Były również indywidualne 
konsultacje z mentorami. 

- W trakcie tych warsztatów 
chcieliśmy pokazać, jakie ry
zyka, ale przede wszystkim ko
rzyści wiążą się z podjęciem 
przygody, jaką jest prowadze
nie własnej firaiy - mówi Ewa 
Krzaczkowska, dyrektor Słup
skiego Inkubatora Technolo
gicznego. 

Główną korzyścią udziału 
w programie była możliwość 
zweryfikowania swojego po
mysłu pod okiem praktyków. 
Uczestnicy zdobywali m.in. 
know-how umożliwiające zało
żenie i prowadzenie biznesu. 
Poznawali też potencjalne za
grożenia dla swojego biznesu 
oraz zakres błędów, które naj
częściej popełniają przedsię
biorcy. 

W trakcie finałowej rundy 
programu „Wystartuj z nami, 
kieruj się na biznes" zaprezen
towały się trzy firmy. Szkoła 
Badmintona to firma, którą 
przedstawił jeden z jej założy
cieli - Mateusz Dynak, pasjonat 
tej gry i zawodnik. Jak sama 
nazwa wskazuje, szkoła prowa
dzi naukę gry w badmintona, 
a także organizuje turnieje oraz 

pokazy gry w tę dyscyplinę 
sportową. Aktualnie Szkoła 
Badmintona planuje opraco
wać aplikację o nazwie Smart 
Club, która byłaby platformą 
wymiany informacji dla uczest
ników szkoły, rodziców, a także 
klubów sportowych i trenerów. 

- Ludzie sportu, nie tylko 
z kręgu badmintona, są zainte
resowani pozyskiwaniem wie
dzy o tym, co się dzieje w bra
nży, na przykład aby poznać 
dane o zawodnikach. Korzysta
jąc z naszej platformy, mogliby 
szybko i kompleksowo groma
dzić takie dane i wymieniać się 
informacjami - tłumaczy Mate
usz Dynak. 

Dostęp do tej platformy dla 
profesjonalistów byłby płatny. 
To był właśnie nowy model 
biznesowy zaprezentowany 
przez Szkołę Badmintona. 

Z branżą sportową związana 
jest również Salugeo, inter
netowa wyszukiwarka miejsc 
do uprawiania ulubionej dyscy
pliny sportowej. Jej założyciel 
Damian Kwieciński zauważył, 
że w wielu klubach fitness 
trudno zrealizować płatność 
kartą. Dlatego zamierza rozsze
rzyć możliwości wyszukiwarki 

Salugeo o płatności online oraz 
zbudować bazę ofert takich 
klubów. 

Jednak uznanie organizato
rów i opiekunów programu 
„Wystartuj w Słupsku" zyskały 
Słupskie Bańki Mydlane, firma, 
którą założyli Anita i Krzysztof 
Bogdańscy. Ich pomysł na bi
znes polega na organizacji po
kazów dużych baniek mydla
nych połączonych z warszta
tami bańkarskimi. Jak mówią, 
niektóre bańki osiągają nawet 
4 metry średnicy. Tajemnica 
tkwi wrecepturze płynu do ro
bienia baniek oraz specjalnym 
sprzęcie do pokazów. Jedną 
z bardziej popisowych sztuczek 
jest np. zamykanie osoby 
w ogromnej bańce mydlanej. 

Nagrodą dla Słupskich Ba
niek Mydlanych, jako najcie
kawszego pomysłu w progra
mie „Wystartuj wSłupsku", jest 
bezpłatne biuro w Słupskim In
kubatorze Technologicznym 
na pół roku oraz dodatkowe do
radztwo trenerów biznesu, któ
rzy prowadzili warsztaty 
w trakcie trwania programu. 

Program był współfinanso
wany z budżetu miasta Słup
ska. ©® 
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Naukowcy z Torunia poprowadzili 
warsztaty chemiczne w Słupsku 
Eduktja 
Wojciech Frełichowski 
vojciech.frelichow5ki@gp24.pl 

Uczniowie z Zespołu Szkół 
Informatycznych i Szkoły 
Mistrzostwa Sportowego 
w Słupsku poznali innowacyj
ną technikę chemiczną o naz
wie SSC 

Uczniowie uczestniczyli w pro
fesjonalnych warsztatach che
micznych, które prowadzili 
naukowcy z Centrum Chemii 
w Małej Skali, działającym 
przy Pracowni Dydaktyki Che
mii Wydziału Chemii Uniwer
sytetu Mikołaja Kopernika 
w Toruniu. 

Młodzież podczas zajęć war
sztatowych zgłębiała tajniki in
nowacyjnej techniki SSC, czę
sto określanej jako mikroche-
mia. To technika wspomaga
jąca doświadczalne nauczanie 
chemii w szkołach i na uczel
niach wyższych. Polega na 
pracy z niewielkimi ilościami 
substancji, co zwiększa bezpie
czeństwo eksperymentu, 
zmniejsza czas jego przeprowa
dzenia i umożliwia dokładniej
sze omówienie. Technika ta 
wymaga często zastosowania 
nietradycyjnej aparatury i me
todyki stosowanej w takich 

Warsztaty chemiczne w ZSI były nie tylko ciekawe, ale również 
widowiskowe 

dziedzinach jak mikrobiologia, 
biologia molekularna i nano-
technologia. 

Podczas warsztatów che
micznych uczniowie ZSI włas
noręcznie wykonywali do
świadczenia chemiczne, uzu
pełniali karty pracy, ćwicząc 
opis eksperymentu, szczegól
nie rozróżnianie obserwacji 
i wniosków. 

- Przeprowadzone ekspery
menty pozwoliły uczniom na 
poszukiwanie, wnioskowanie 
i samodzielne dochodzenie 
do wiedzy przy wsparciu mery
torycznym naukowców. War

sztaty cieszyły się ogromną po
pularnością wśród naszych 
uczniów, a chemiczny finał 
w auli szkolnej, zwieńczający 
dzisiejsze zajęcia, wzbudził go
rący aplauz publiczności. Che
mia nie musi być wcale nudna 
- mówi Ewelina Florek, nauczy
cielka chemii w ZSI SMS 
w Słupsku, organizatorka war
sztatów. 

Warsztaty chemiczne od
były się dzięki współpracy 
Eweliny Florek z naukowcami 
z Centrum Chemii w Małej 
Skali, która trwa już kilka lat. 
©® 
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Czesław Siekierski: W Jasionce poważnie 
porozmawiamy o przyszłości rolników 
Rozmowa 

Z Czesławem Siekierskim, 
przewodniczącym Komisji 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
w Parlamencie Europejskim. 

Weźmie pan udział w Euro
pejskim Forum Rolniczym, 
które odbędzie się 23 i 24 
marca w Jasionce koło Rze
szowa. Jakie będą najważ
niejsze tematy poruszane 
podczas tego spotkania? 
Forum w Jasionce to bardzo 

ważne wydarzenie, o czym 
świadczy choćby fakt, że prze
widziany jest udział m.in. unij
nego komisarza ds. rolnictwa 
Phila Hogana, dyrektora Jerze
go Plewy, przedstawicieli dy
rekcji ds. badań naukowych 
Komisji Europejskiej, mini
strów z wielu krajów unijnych, 
nie tylko z naszego regionu, ale 
też z Niemiec i Francji. Będzie 
to więc poważna rozmowa 
o przyszłości Wspólnej Polityki 
Rolnej po2020 r., opodstawo-
wych założeniach, budżecie, 
zazielenieniu itd. W tym roku 
organizatorzy kładą nacisk tak
że na sprawy innowacji w rol
nictwie, powiązania nauki 

Czesław Siekierski: - Należy wyrównać dopłaty podstawowe 

zpraktyką, a więc pojawią się 
ważne kwestie inteligentnego 
rozwoju rolnictwa i wsi, opar
tego nawiedzy (...)W Europie 
i w Polsce odbywa się szereg 
spotkań poświęconych dysku
sji w sprawie przyszłości WPR, 
a Europejskie Forum Rolnicze 
w Jasionce, ze względu 
na udział wpływowych uczest
ników, ma w tym gronie szcze
gólne znaczenie. 

Połscy rolnicy mówią, że 
nadal czują się jak ubodzy 
krewni bo idi koledzy-go

spodarze z zachodniej 
części Unii Europejskiej 
wdąż dostają wyższe do
płaty niż oni. Czy reforma 
WPR może wreszcie zni
welować te różnice 
po2020roku? 
Jeśli uwzględnimy pierwszy 

i drugi filar WPR, gdzie również 
są pieniądze dla rolnictwa, to 
wtedy różnica w dopłatach nie 
jest znacząca. Tak zwana stara 
Unia uważa, że na wschodzie 
mamy inne koszty produkcji, 
w tym niższe koszty pracy, cze
go dowodem ma być to, że Po

lacy nadal licznie jeżdżą do pra
cy na fermach w częściach za
chodniej Unii, gdzie zarabiają 
znacznie więcej niż w Polsce. 
Jednakże po tylu latach naszej 
obecności w Unii koszty środ
ków produkcji zbliżyły się lub 
są takie same i musimy robić 
wszystko, aby zrównać poziom 
dopłat. Przy czym należy pod
kreślić, że nie jest on jednako
wy we wszystkich gospodar
stwach, ponieważ jest zależny 
od struktury produkcji i progra
mów z jakich rolnicy korzysta
ją. Dlatego ważne jest aby wy
równać dopłaty podstawowe. 
Na szczeblu Komisji Rolnictwa 
europarlamentu walczymy 
o takie wyrównanie. (...) 

Podczas forum w Jasionce 
weźmie pan udział w deba-

mądopaKfimtM-
iwjttt iv częściach 

cej rwz w Wsce. 

cie na temat: „Nowe tech
nologie i innowacyjne roz
wiązania w rolnictwie - rola 
w podnoszeniu jakości i ob
niżaniu kosztów produk
cji". Jakość polskiej żyw
ności jest wysoka, ale 
z kosztami produkcji jest 
już gorzej np. w małych go
spodarstwach. Nie można 
tego zmienić? 
Z jakością produkcji jest 

u nas coraz lepiej. Wynika to ze 
wzrostu wiedzy, świadomości, 
używania coraz lepszej jakości 
maszyn, urządzeń, stosowania 
mniejszej ilości środków che
micznych, które są drogie, 
więc stosuje się je ostrożniej. 
Podążamy również drogą po
szukiwania bardziej skutecz
nych środków ochrony roślin, 
lepiej aplikowanych, przez co 
dawki są mniejsze. Jest to 
właśnie element precyzyjnego 
rolnictwa oraz szerzej - inteli
gentnego rozwoju. Niemniej 
jednak zastosowanie innowa
cyjnych technologii wymaga 
od rolników coraz większej 
wiedzy w zakresie np. chemii, 
biologii, obsługi urządzeń 
technicznych. ©© 
(LT) 

Europejskie Forum Rolnicze 
odbędzie się 23-24 marca 

w Centrum Wystawienniczo-
Kongresowym 
Województwa 

Podkarpackiego G2A Arena 
w Jasionce k. Rzeszowa. 

To nowa, rozszerzona for
muła międzynarodowej kon

ferencji rolniczej organizo
wanej od 2011 roku przez 

Fundację Europejski 
Fundusz Rozwoju Wsi 

Polskiej pod patronatem 
honorowym Ministerstwa 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

Rejestracja uczestników, od 1 
marca, dostępna za pośredni
ctwem strony internetowej: 
www.forum-jasionka.pl 

Pogoda utrudniała rolnikom 
buraczane zbiory 
Cultiwwwfcfiw 
LucynaTalaśka-KBch 
lucyna.talaska@pomorska.pl 

Niektóre kombajny buraczane 
topiły się na polach i zbiory 
trzeba było przerywać. Pomi
mo trudnych warunków pogo
dowych w ostatniej kampanii 
plony są całkiem dobre, ale za
wartość cukru niższa niż rok 
temu. 

- W minionym roku najwięk
szym problemem dla rolników 
była pogoda - mówi Waldemar 
Przygodziński z Dąbrowy Bi
skupiej. - Co prawda po wiosen
nych przymrozkach przyroda 
trochę nadrobiła zaległości, ale 
potem było za dużo deszczu. 
Z tego powodu wydajność bu
raków była u nas mniejsza, po
laryzacja także (zaledwie 16 
proc.) 

Buraki z gospodarstwa 
Przygodzińskich trafiły do cu
krowani w Kruszwicy. 
Kruszwicki zakład należy 
do Krajowej Spółki Cukrowej, 
która niedawno podsumowała 
wyniki kampanii cukrowniczej 
2017/2018. Sandra Malinowska, 
rzecznik prasowy KSC podaje, 
że we wszystkich siedmiu cu
krowniach (Dobrzelin, 
Kluczewo, Krasnystaw, 
Kruszwica, Malbork, Nakło 

W ostatniej kampanii buraki zbierano w trudnych warunkach 

i Werbkowice) spółka skupiła 
łącznie ponad 6 min ton bura
ków cukrowych i wyproduko
wała w nich ponad 900 tys. ton 
cukru. Ta kampania w Polskim 
Cukrze rozpoczęła się w pierw
szej dekadzie września 2017 
roku w cukrowni w Nakle 
i Krasnymstawie, zakończyła 
w trzeciej dekadzie stycznia 
2018 r. w cukrowni Kruszwica. 

Średni czas trwania kampa
nii w Krajowej Spółce Cukrowej 
- która jest największym produ
centem cukru w Polsce - wy
niósł 110 dni. 

Jak informuje Sandra 
Malinowska we wszystkich cu
krowniach spółka skupiła łącz

nie ponad 6 min ton buraków 
cukrowych i wyprodukowała 
łącznie, po raz pierwszy w hi
storii KSC, ponad 900 tys. ton 
cukru. 

- Wielkość plonu była bar
dzo dobra, ale jakość zła, bo po
laryzacja za buraki z naszego re
gionu wyniosła nawet poniżej 
16 proc. - twierdzi Aleksander 
Decowski, dyrektor biura 
Związku Plantatorów Buraka 
Cukrowego w Bydgoszczy. -
Obawiamy się, że kolejny sezon 
będzie także trudny. Pola 
po zbiorach są „zmasakro
wane", a poza tym wciąż jest 
za dużo opadów i nie wiemy co 
z zasiewami. ©® 
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m SKRO CII 

Kia Ceed trzeciej 
generacji 

Pojazd nawiązuje do Proceed 
Concept pokazanego jesienią 
2017 roku. Wizualnie podobny 
jest także do nowego modelu 
marki - Kii Stinger. To zasługa pro
jektantów z centrum designu we 
Frankfurcie. Producent poza pię-
ciodrzwiowym hatchbackiem za
powiada również kolejną od
mianę. Niewykluczone, że będzie 
to wariant shooting break. Samo
chód pojawi się w sprzedaży 
pod koniec drugiego kwartału 
2018 roku, a zadebiutuje w marcu 
w Genewie. 

Skoda VisionX 

Skoda wprowadza specjalną 
edycję modelu Fabia idącą 
śladem rajdowych modeli. 
Skoda Fabia R5 to najszybsza 
wersja tego auta, dzięki 
wykorzystaniu niedostępnego 
dla innych wersji Fabii silnika 1.4 
TS1125 KM i zestawieniu go 
z dwusprzęgłową skrzynią 
biegów DSG. Pierwsze 100 
km/h auto osiąga w 8,8 
sekundy, prędkość 
maksymalna to 203 km/h. 
Cena - 77 900 zł. 

Kolejne obowiązkowe 
wyposażenie 

System eCall, będzie obowiąz
kowo montowany we wszystkich 
nowych autach opuszczających 
fabrykę po 31 marca 2018 roku. 
Ma przyczynić się do zmniejsze
nia liczby ofiar wypadków drogo
wych. Małe urządzenie instalo
wane w samochodach będzie 
monitorowało pozycję pojazdu, 
a podczas wypadku, który wy
kryje dzięki czujnikom, system 
sam wezwie służby ratunkowe 
poprzez numer 112. Będzie 
można zrobić to też ręcznie za po
mocą odpowiedniego przycisku. 
Korzystanie z takiego połączenia 
ma być bezpłatne. System nie ma 
zbierać danych podczas normal
nego toku użytkowania. O ile 
droższe będą nowe auta? Uśred
nione prognozy mówią o dodat
kowych 100 euro za każdy samo
chód. System połączenia z nume
rem 112 jest obecnie oferowany 
w niektórych markach za dopłatą. 

Samochód z ciemnymi szybami. 
Jakie przepisy trzeba uwzględnić? 
Fbłia jest najpopularniejszym sposobem przyciemniania szyb, ale rpoces 
ten jest możliwy również za pomocą metalizacji szkła tlenkami tytanu 

motofakty.pl 
Wszystko o samochodach 

Mariusz Michalak 

Wiele aut posiada przyciem
niane szyby w standardzie. 
Kierowcy mogą je także przy
ciemnić samodzielnie lub zle
cić to profesjonalistom. Nie 
jest to nielegalne. Jednak aby 
samochód z przyciemnionymi 
szybami mógł poruszać się 
po drogach, musi spełniać 
określone warunki. 

Zwolennicy przyciemniania 
szyb wskazują, że latem samo
chód wolniej się nagrzewa, na
tomiast zimą wolniej traci cie
pło. Dodatkowo przyciemniana 
szyba sprawia, że nie widać rze
czy pozostawionych w pojeź
dzie. Folia jest najpopularniej
szym sposobem przyciemnia
nia szyb, ale proces ten jest rów
nież możliwy za pomocą 
piecowej metalizacji szkła tlen
kami tytanu. Wymaga to de
montażu szyby, a w wyniku ta
kiej procedury można uzyskać 
różne odcienie szkła. Piecowa 
metalizacja szkła to koszt rzędu 
tysiąca lub półtora tysiąca zło
tych (w zależności od wielkości 
i rodzaju samochodu) 

Art. 66, ust. l pkt 5 ustawy 
Prawo o ruchu drogowym 
wskazuje, że pojazd uczestni
czący w ruchu drogowym ma 
być tak zbudowany, wyposa
żony i utrzymany, aby zapew
niał dostateczne pole widzenia 
kierowcy oraz łatwe, wygodne 
i pewne posługiwanie się urzą
dzeniami do kierowania, ha
mowania, sygnalizacji i oświet
lenia drogi przy równoczesnym 
jej obserwowaniu. 

Zwolennicy przyciemniania szyb wskazują, że w trakcie lata auto wolniej się nagrzewa, a zimą wolniej traci ciepło 

Dodatkowo przepisy rozpo
rządzenia Ministra Infrastruk
tury z dnia 31 grudnia 2002 r. 
w sprawie warunków technicz
nych pojazdów oraz zakresu ich 
niezbędnego wyposażenia w § 
8 ust. 5 wskazują m.in., że 

ci nara£a się na mandat 

szyba czołowa musi mieć mini
malną przepuszczalność 
światła na poziomie 75 proc., 
a przednie boczne 70 proc. Na
leży przy tym pamiętać, że 
w wielu przypadkach szyby po
jazdów są już częściowo przy
ciemnione i naklejenie folii, 
choćby o parametrach dopusz
czalnych, może spowodować 
wzrost ograniczenia przepusz
czalności do wartości przekra
czającej określone wskaźniki. 
W przypadku pozostałych 
okien nie obowiązują żadne 
normy, pod warunkiem że sa
mochód jest wyposażony 
w dwa lusterka boczne. 

Nałożenie folii należy rów
nież rozpatrywać z punktu wi
dzenia bezpieczeństwa oraz 
zgodności w zakresie homolo
gacji. § 10 tego rozporządzenia 
określa m.in., że przedmioty 
wyposażenia i części pojazdów 
związane z bezpieczeństwem 
ich użytkowania i ochroną śro
dowiska mogą być stosowane 
w pojazdach, jeżeli spełniają 
odpowiednie wymogi homolo
gacyjne. Folia została poddana 
zapewne odpowiednim bada
niom i przeszła pozytywnie od
powiednie testy lecz jako wy
rób samoistny, podobnie jak 
szyba. Trzeba mieć świado

mość, że po oklejeniu szyby jej 
pierwotne parametry, które po
zytywnie przeszły proces ho
mologacji, ulegną zmianie. 

Podczas kontroli drogowej, 
kierowca musi przedstawić 
atest. W przypadku kiedy szyby 
są przyciemnione w nieodpo
wiedni sposób, kierowca na
raża się na mandat kamy w wy
sokości od 20 do nawet 500 zł. 

Ponadto policja odbierze 
kierowcy dowód rejestracyjny. 
Jego zwrot nastąpi dopiero 
po doprowadzeniu szyb 
do stanu zgodnego z obecnie 
obowiązującymi przepisami. 
©® 

Pierwszeństwo przy zmiania pasa ruchu 
Zmiana pasa ruchu z pozoru 
może wydawać się prostym 
manewrem. Jednak i tutaj mo
gą pojawić się wątpliwości. 

Art. 22. ust. 4 ustawy Prawo 
o Ruchu Drogowym wskazuje, 
że kierujący pojazdem, zmie
niając zajmowany pas ruchu, 
jest obowiązany ustąpić pierw
szeństwa pojazdowi jadącemu 
po pasie mchu, na który zamie
rza wjechać, oraz pojazdowi 
wjeżdżającemu na ten pas 
z prawej strony. Zatem na dro
dze trzypasmowęj przy równo
czesnej zmianie pasa ruchu 
przez dwa samochody z pasów 

skrajnych na środkowy, pierw
szeństwo ma samochód znaj
dujący się z prawej strony. 

Jeśli na drodze dwupasmo
wej któryś z pasów się kończy, 
w takim przypadku, kierowca 
zmuszony do zmiany pasa ru
chu nie ma pierwszeństwa. 
W takiej sytuacji, aby zachować 
płynność ruchu warto jednak 
zwiększyć odległość od poprze
dzającego pojazdu na tyle, by 
umożliwić swobodny wjazd 
na sąsiedni pas, kierowcy, któ
rego pas się kończy. 

Warto pamiętać, że nie
prawdą jest, że przy zmianie 
pasa ruchu pierwszeństwo ma 

pojazd, który pierwszy włączył 
kierunkowskaz. Tak samo nie
prawdziwe jest stwierdzenie, 
że przy zmianie pasa ruchu 
pierwszeństwo ma pojazd, 
który jest bardziej z przodu. 

To, że dany kierowca ma 
pierwszeństwo, nie znaczy, że 
inny uczestnik ruchu jest tego 
świadomy. Podstawą jest odpo
wiednio wcześniejsze sygnali
zowanie zamiaru zmiany pasa 
ruchu za pomocą kierunkow
skazu. 

Niezwykle istotna przy ma
newrach jest również obserwa
cja otoczenia. 
©® 

Warto pamiętać, że przy zmianie pasa ruchu pierwszeństwo 
ma pojazd, który pierwszy włączył kierunkowskaz 
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Przednie światła LED do jazdy dziennej, które zlokalizowano poniżej reflektorów na zderzaku Tylna część nadwozia nieco upodabnia T-Roca do stylu coupe. a to dzięki mocno pochylonej 
i których kształt zamknięto obrysem ramki szybie. Z kolei tylne światła przypominają te zastosowane w Tiguanie 

Miejsca w kabinie nie ma może zbyt wiele, ale 
na pewno nie jest ciasno 

W kabinie widać rozwiązania typowe dla 
Volkswagena 

T-Roc może być wyposażony w Active Info 
Display, czyli elektroniczny wyświetlacz 

Silniki o mocy 190 KM standardowo są 
łączone z 7-stopniową przekładnią DSG 

% 

T-Roc - SUV w mniejszym rozmiarze 
11 :i:« . _ _ leL To SUY o nazwie 

T-Roc. Auto jest dostępne z napędem na przednią oś łub z napędem 4x4 

Wszystko o samochodach 

Wojciech Frelkhowski 

Jak twierdzą przedstawiciełe 
Vołkswagena. T-Roc jest odpo
wiedzią na coraz większe zain
teresowanie klientów autami 
z segmentu SUV. Także takimi 
0 mniejszych gabarytach, czy
li w domyśle nieco tańszymi. 

Stylistycznie T-Roc jest nieco 
podobny do swojego starszego 
1 większego brata, czyli Tigu-
ana. To zasługa podobnej bryły 
nadwozia. Ale T-Roc ma też 
szereg indywidualnych cech. 
To m.in. przednia partia nad
wozia, w której wyróżnia się 
atrapa chłodnicy, wąskie reflek
tory, a nade wszystko ledowe 
światła dojazdy dziennej, które 
zlokalizowano poniżej reflekto
rów na zderzaku i których 
kształt zamknięto obrysem 
ramki. 

Tylna część nadwozia nieco 
upodabnia T-Roca do stylu 
coupe, a to dzięki mocno po
chylonej szybie. Z kolei tylne 
światła przypominają te zasto
sowane w Tiguanie. Wyróżni
kiem T-Roca ma być m.in. kolo
rystyka. W opcji auto może 
mieć kolor dachu odmienny 
od barwy lakieru pozostałej 
części nadwozia. W grę wcho
dzą trzy kolory dachu: biały, 
czarny lub brązowy. 

W kabinie widać rozwiąza
nia typowe dla Volkswagena. 
To np. panel sterowania nawie
wem i klimatyzacją, w którym 
zastosowano pokrętła znane 
z innych modeli VW. Ale już np. 
ośmiocalowy wyświetlacz sy
stemu multimedialnego oraz 
nawigacji jest niemal w całości 
sterowany dotykowo. Został 
pokryty szkłem o wyglądzie 
tabletu i estetycznie wkompo
nowany w kokpit. 

Niestety, jakość niektórych 
materiałów zastosowanych 
w kokpicie nie jest oszałamia
jąca, bo dominują twarde pla

stiki. Docenić za to wypada 
środkową część deski rozdziel
czej, której plastikimająbarwę 
lakieru nadwozia. To ożywia 
wnętrze, które w wielu Volks-
wagenach zazwyczaj tonie 
w szarych i czarnych odcie
niach. 

Wzorem większych modeli 
VW, także T-Roca będzie mo
żna wyposażyć w Active Info 
Display, czyli w zestaw elektro
nicznych zegarów - prędkościo
mierza i obrotomierza - wraz 
z mapą nawigacji wyświetlaną 
przed oczami kierowcy. 

Dość duży, jak na takie auto, 
jest bagażnik. Jego pojemność 
wynosi 445 1. Bagażnik Fiata 
500X, który ma zbliżoną dłu
gość nadwozia co T-Roc (4248 
mm), jest o 951 mniejszy. 

Podobnie jak większy Tigu-
an, T-Roc będzie oferowany 
wyłącznie z silnikami turbo
doładowanymi - trzema benzy
nowymi i trzema wysokopręż
nymi. Wszystkie z bezpośred
nim wtryskiem paliwa. Wśród 
jednostek benzynowych zasto

sowanie znajdą silniki: 1.0 TSI 
115 KM, 1.5 TSI 150 KM i 2.0 TSI 
190 KM. Natomiast turbodiesle 
to: 1.6 TDI115 KM, 2.0 TDI150 
KM i 2.0 TDI 190 KM. Najsłab
sze jednostki napędowe będą 
oferowane w połączeniu z na
pędem na przednie koła i z me
chaniczną, 6-biegową prze
kładnią. 

W wypadku silników 
0 mocy 150 KM będzie można 
wybrać układ przeniesienia na
pędu na przednie lub na cztery 
koła oraz 7-stopniową dwu-
sprzęgłową przekładnię DSG. 
Z kolei obydwie jednostki napę
dowe o mocy 190 KM standar
dowo będą występować w po
łączeniu z napędem na cztery 
koła 4MOTION i z 7-stopniową 
przekładnią DSG. 

Sprzedaż samochodu już się 
rozpoczęła. W najtańszej od
mianie z silnikiem benzyno
wym o pojemności 1,0 litra 
1 mocy 115 KM (przekładnia ma
nualna, 6-biegowa, napęd 
na przednią oś) auto kosztuje 
78 390 zł. 

mmmmm 

PLATFORMA KONSTRUKCYJNA 
Volkswagen T-Roc powstał na platformie konstrukcyjnej MQB, 
która jest bazą dla wielu modeli marek z Grupy Volkswagena, 
w tym m.in. dla Skody Karoq i Seata Ateca. Nowy SUV marki 

Volkswagen ma długość 4234 mm. czyli jest o 252 mm krótszy 
od kompaktowego SUV-a Tiguan. Zaś rozstaw osi nowego 

modelu wynosi 2604 mm, o 74 mm mniej niż w Volkswagenie 
Tiguanie. 

WYPOSAŻENIE 
T-Roc może być wyposażony w systemy asystujące, które 

zawierają aż 13 pozycji, m.in.: system monitorowania przestrze
ni przed autem Front Assist z funkcją rozpoznawania pieszych 
i automatycznym hamowaniem w mieście, aktywny układ Lane 
Assist, system automatycznego hamowania po kolizji, aktywny 
tempomat, system rozpoznawania znaków drogowych i Traffic 

Jam Assist, czyli asystent jazdy w korku. 

MULTIMEDIA 

Dwa czołowe warianty multimediów można uzupełnić o App 
Connect, zawierającą MirrorLink, Apple CarPlay i Android Auto. 
Volkswagen proponuje również usługę Security & Service obej

mującą telefon ratunkowy, automatyczne powiadomienie 
o wypadku i wezwanie pomocy drogowej. 
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Drobne Jak - .mieścić ogłoszenie drobne? Telefonicznie: 94 347 3516 
et.ogioszenia.gratka.pl 

Biurze Ogłoszeń: 

Oćti : c szaiin ul. Mickiewicza 24.75-004 Koszalin, teł. 94 347 3516,347 3511,347 3512. fax 94 347 3513 
C cdzi ul. Henryka Pobożnego 19,76-200 Słupsk, tel. 59 848 8103, fax 59 848 8156 
Oc ałSzczecin ul. Nowy Rynek 3,71-875 Szczecin, tel. 9148133 61,48133 67, fax 91433 48 60 

RUBRYKI W OGŁOSZENIACH DROBNYCH: 
• NIERUCHOMOŚCI • FINANSE/BIZNES 
• HANDLOWE • NAUKA 
• MOTORYZACJA • PRACA 

i ZDROWIE 
i USŁUGI 
i TURYSTYKA 

i BANK KWATER 
i ZWIERZĘTA ' 
i ROŚLINY, OGRODY 

i MATRYMONIALNE 
i RÓŻNE 
i KOMUNIKATY 

i ŻYCZENIA 
/PODZIĘKOWANIA 

i GASTRONOMIA 

i ROLNICZE 
i TOWARZYSKIE 

ogloszenia.gratka.pl 

Nieruchomości 

MIESZKANIA-SPRZEDAM 

MIESZKANIA DO WYNAJĘCIA 

1-POK.34m2 505-903-689. 

2-P0K. Ip. od 1.03. umebl. 660817458. 

POKÓJ tel. 693-051-242. 

LOKALE UŻYTKOWE - DO WYNAJĘCIA 

DO wynajęcia magazyn z rampą 

530m2 Koszalin tel. 602742814 

HALE do 130m2 Kretomino 606614218 

Garaże blaszane, konstruk. profil, 
kojce dla psów, partnerstal.pl, 
698-230-205,798-710-329 

Handlowe 

FOTO, KSIĄŻKI 

ALBUMY, książki, płyty muzyczne. 

Skup. 509-675-586,508-245-450. 

MATERIAŁY BUDOWLANE 

STYROPIAN producent, dostawa, 

tel. 52/331-62-48. 

MATERIAŁY OPAŁOWE 

A-DREWNO Słupsk 694-295-410 

ZŁOM kupię, potnę, przyjadę 
i odbiorę, teL 607703135. 

Motoryzacja 

OSOBOWE SPRZEDAM 

FIAT 126p, 1996r., tel. 886-621-378 

OSOBOWE KUPIĘ 

A do Z skup-skupujemy każde 
pojazdy, płacimy nawet za wraki, 
oferujemy najwyższe ceny, 
536079721 

ABSOLUTNY Autoskup, 728773160. 

AUTA i busy kupią, 504-672-242 

AUTO skup wszystkie 695-640-611 

AUTO skup, każde. 797552040 

AUTOKASACJA Bierkowo. Skup 

całych i uszkodzonych. 59/8119150, 

606206077. 

AUTOKASACJA Świeszyno. 

608421479 

NEPTUN-AUTOGAZ Tel. 512 170 975. 

KUPIĘ garaż do 10 tys., 609-499-555 

KUPIĘ stary samochód lub motocykl, 

min. 40-letni. Może być niekompletny 

lub uszkodzony, 609-499-555. 

ABAKUS 
dołącz do naszych klientów 

Z A M I E Ń  
lub SPRZEDAJ z nami 

( o b o k  Z w i ą z k o w c a )  
tel. 661-841-555 

www.abakus-nieruchomosci.pl 

2 pok. rej. Szymanowskiego 
możliwa zamiana na 3 pok. 

3 pok. loggia 
rej. Żeromskiego 219 000,-

3 pok. loggia 
Nowowiejskiego/Karłowicza 

223 000,-

3 pok. loggia 
rej. Sucharskiego 194 000,-

do negocjacji 

nowy dom z działką 
przy lasku Mirtowa 629 000,-

dom dla 2 rodzin owo 
538 000,-

dom blisko szpitala 
z możliwością 

prowadzenia działalności 

Finanse biznes 

KREDYTY. POŻYCZKI 

94/342-30-60. Kredyty na 

oświadczenie. Koszalin, Młyńska 17. 

CHWILÓWKI przeniesione Koszalin 

Młyńska 52,512 276 994. 

CHWILÓWKI przeniesione na 

dworzec PKP Słupsk, 

516 593 005. 

EKSPRESOWA pożyczka 

510-264-234 

KREDYTY bankowe i poza bankowe, 

Koszalin i okolice, 721-576-918 

KREDYTY hipoteczne, gotówkowe, 

pozyczki, analiza zdolności 

kredytowej, wnioskowanie, 

procesowanie, 0 zł prowizji, 

509466912. 

KREDYTY tanio. Słupsk, 

59/842-92-38. 

POŻYCZKA za darmo 673-490-505 

ZATRUDNIĘ 

DO rozwozu pizzy z autem 

602-133-125.GK 

EUROPAK Palety Kliszno zatrudni 

mechanika - elektryka maszyn 

tartacznych. Oferty proszą wysyłać na 

europak@europak-drewno.pl 

Tel. 695-920-045. 

EUROPAK Palety Kliszno zatrudni 

pracowników tartaku. Tel. 695920045. 

KIEROWCA kat. BE 732-692-240. GK 

MURARZY, ogólnobud. 510125131 

OPERATORA koparko-ładowarki, 

brukarzy. Białogard, Kołobrzeg, 

730-333-310. 

OPERATORA koparko-ładowarki. 

Białogard, 505015362. 

OPIEKUNKI do Niemiec tel. 

535 340311 

www.ambercare24.pl dzisiaj 70 ofert! 

PIZZERMAN, 602-133-125.GK 

POSZUKUJEMY inżyniera-

prefabrykacja elementów 

betonowych - Biały Bór 

tel. 505 329 756. 

POSZUKUJEMY: kobiet i mężczyzn 

do ochrony obiektu handlowego. 

Miejsce: Kołbaskowo w Powieci 

Polickim. Elastyczne godziny ochrony 

w systemie dziennym. Możliwość 

zwrotu kosztu dojazdu (oferta 

zatrudnienia tymczasowego 

Personala wpis do rejestru agencji 

zatrudnienia Nr 13354), 

tel., 603-150-541,667-998-461 

PRACA w Niemczech dla kobiet 

i mężczyzn, sortowanie surowców 

wtórnych, demontaż RTV i AGD, 

rozładunek paczek, kierowca kat. C, 

operator wózka widłowego, koparki. 

REMAXSp. Z 0.0., tel. 727 010114, 

www.remax-praca.pl 

PRACA weekendowa kucharz-

kelner dla studentki z możliwością 

zatrudnienia w okresie letnim, Mielno, 

600555333 

TERMOGAZ zatrudni do budowy 

sieci i przyłączy gazowych, możliwość 

zdobycia uprawnień, 609-505-642. 

ZATRUDNIĘ elektryka ze znajomością 

AUTOCAD tel. 605-269-444 GK 

ZATRUDNIĘ kierowcę kat. C, 

mile widziane C+E Redlino, 

tel. 94 312 77 75,602 754 156. 

ZATRUDNIMY pracownika 

magazynowego do hurtowni 

instalacyjnej w Koszalinie, pełen etat. 

Tel. 508071322; 800008246 

ul. Lniana 11 Hurtownia. 

ZBROJARZY, 735-019-799. 

Zdrowie 

GINEKOLOGIA 

A-Z GINEKOLOG, 790-80-35-37 

GINEKOLOG -farmakologia 

515417467 

STOMATOLOGIA 

STOMATOLOGIA specjalistyczna: 

dzieci i dorośli, anestezjolog, 

protetyka ortodoncja, K-lin, 

Małopolska 1"B", tel. 94/343-84-68. 

Również w soboty. 

INNE SPECJALIZACJE 

ALKOHOLIZM - esperal 

602-773-762 

ALKOHOLOWE odtrucia 

509-306-317. 

Usługi 

AGD RTV FOTO 

59/8430465 Serwis RTV, LCD, plazma 

NAPRAWA RTV wszystkie typy, 

bezpłatny dojazd, anteny, 

94/3457461 

PRALKI Naprawa w domu. 

603-775-878 

BUDOWLANO-REMONTOWE 

BALUSTRADY bramy 602 825 699. 

CYKLINIARSKIE bezpyłowe 

889-634-534 

CYKLINOWANIE bezpył. 

502-302-147 

CYKLINOWANIE bezpył. 511-323-367 

CYKLINOWANIE parkietu, układanie, 

szczotkowanie, bejcowanie, 

olejowoski, niewidzialny lakier, 

deski dębowe lite i dwuwarstwowe. 

facebook/Pardet 696727338 

CYKLINOWANIE. Słupsk, 880-812-347 

DACHY - dekarstwo 94/3412184. 

MALOWANIE, glazura, elektryka, 

hydraulika, sufity podwieszane 

504-731-547. GK 

ROBOTY wykończeniowe, elewacje, 

adaptacje poddaszy, 504689651. 

STANY surowe 94/3412184 

STANY surowe, elewacje 513165426 

SUCHE zabudowy 94/3412184. 

UŁUGI glazurnicze łazienki 

696498391 

INSTALACYJNE 

GAZ junkersy, WOD-KAN, kuchenki • 

naprawa, wymiana, 

606-579-846 GK 

HYDRAULICZNE, tel. 607-703-135. 

MONTAŻOWE 

NAPRAWA okien, wymiana uszczelek, 

692-646-566. 

PORZĄDKOWE 

SPRZĄTANIE strychów, garaży 

piwnic, wywóz starych mebli, 

607-703-135 

DETEKTYW-KOSZALIN.PL, 
602-601-166 

ELEKTRYK - instalacje mieszkaniowe, 

przemysłowe. Słupsk, 609-190-563 

Rolnicze 

PŁODY ROLNE 

KUPIĘ łubin, grykę, tel. 604250237 

PSZENICA jara, owies, 503396476. 

ZWIERZĘTA HODOWLANE 

KURKI 6-tyg. 94/312-42-34. 

Towarzyskie 

ADA Słupsk, 513-751-832. 

BASIA Słupsk 797-221-767 

ELIZA. Słupsk 792-041-572 

FILIGRANOWA Tel. 516-643-530. GK 

GORĄCA Kasia Słupsk, 500-416-437. 

KOSZALIN, 531-600-712. 

SŁODKA Asia, Koszalin 

516-603-622. 

THE BEST tel. 577-745-071 Koszalin 

WIOLA po 40-tce. K-lin, 691-857-735. 

OGŁOSZENIE O LICYTACJI NIERUCHOMOŚCI 
Komornik Sądowy przy Sądzie Rejonowym w Białogardzie Dariusz Makrocki (tel. 94 312-29-51) ogłasza, że dnia 
7.03.2018 r. o godz. 11.00 w budynku Sądu Rejonowego w Białogardzie, mającego siedzibę przy ul. Lipowej 1A, 
odbędzie się pierwsza licytacja nieruchomości składającej się z prawa własności 2 (dwóch) działek gruntu nr 146/1 
i 145/2 (obręb ewidencyjny nr 0106) o łącznej powierzchni 3,27 ha oraz znajdujących się na działce 146/1 czterech 
budynków administracyjno-produkcyjno-magazynowych. Według stanu funkcjonalnego wszystkie budynki są ze sobą 
połączone w jedną konstrukcję i tworzą ciąg technologiczny zakładu przetwórstwa rybnego z zapleczem socjalno-
biurowym. Łączna powierzchnia użytkowa czterech budynków wynosi 873,3 m2. Ww. nieruchomość położona jest 
w Czarnkowie, gm. Polczyn-Zdrój. Dla nieruchomości tej Sąd Rejonowy w Białogardzie, VI Zamiejscowy Wydział Ksiąg 
Wieczystych z siedzibą w Świdwinie prowadzi księgę wieczystą nr KW K02B/00000005/7. 
Suma oszacowania wynosi 1 185 000,00 zł, zaś cena wywołania jest równa 3/4 sumy oszacowania i wynosi 
888 750,00 zł. Licytant przystępujący do przetargu zobowiązany jest najpóźniej do dnia 6.03.2018 r., w kancelarii 
Komornika Sądowego przy Sądzie Rejonowym w Białogardzie Dariusza Makrockiego, ul. Połczyńska 10/E, 78-200 
Białogard, złożyć rękojmię w wysokości 1/10 sumy oszacowania, tj. 118 500.00 zł. w gotówce. 

008144097 REKLAMA 

Opiekunka Seniorów 
- Praca w Niemczech. 

Dobra pensja, ubezpieczenie i składki ZUS, 
całodobowe wsparcie, organizacja wyjazdu 

i szkolenia językowe. 
Promedica24: 

509892644, 501357022,517175599 

- Praca w Anglii. 
Atrakcyjne zarobki, legalna praca, 

prywatne ubezpieczenie 
i całodobowe wsparcie. 

Promedlca24: 505 338 888 
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SZCZECIN KOSZALIN 
NETTO ARENA 

9 kwietnia 2018 r 
godz. 18.00 

HALA WIDOWISKOWO - SPORTOWA 

8 kwietnia 2018 r. 
godz. 18.00 

008147062 REKLAMA 

Kasy Hali, ul. Śniadeckich 4 
Głos Koszaliński, ul. A. Mickiewicza 24 
bilety.hala.koszalin.pl kupbilecik.pl 
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>*'ił 
QJ -Q 

— flj 

Organizator: Partnerzy: 

Kasy Hali, ul. Wł. Szafera 3-7 

Zamek Książąt Pomorskich, ul. Korsarzy 34 
www.bilety.fmwww.abilet.plwww.kupbilecik.pl 

ABILET.pl Ifllfffbiiedk^ 
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Mistrzowie seksu, czyli jak to 
robią guźce, wróble i mrówki 

Daniel Klusek 

Popularny aktor Marek Bu
kowski wystąpi 8 marca w do
mu kultury. W jego wykonaniu 
zobaczymy monodram „Mi
strzowie seksu". 

„Mistrzowie seksu" to błyskot
liwa komedia przekraczająca 
granice treści i formy. Wiktor, 
postać grana przez Marka Bu
kowskiego, to naukowiec, po
dróżnik oraz niezbyt udany 
mąż. Mając problemy w rela
cjach damsko-męskich, posta
nowił szukać inspiracji w świe

cie zwierząt. Czy możemy się 
od nich czegoś nauczyć? W cza
sie wykładu odkrywa kilka no
wych prawd o samym sobie. 
Czy może być coś bardziej za
bawnego, niż gdy samiec alfa 
dochodzi do wniosku, że jest 
prostakiem, który nie dorasta 
do pięt swojej partnerki? Po wy
słuchaniu wykładu widzowie 
będą dużo mądrzejsi. Partnerka 
dowie się czegoś o swoim męż
czyźnie, a mężczyzna o swojej 
ukochanej. Kiedy poznają zwy
czaje godowe guźców, wróbli, 
lwów, mrówek albo szympan
sów bonobo, ich życie eroty
czne nabierze nowych barw. 

Spektakl 8 marca o godz. 20 
w Domu Kultury w Ustce. Bi
lety: 40 zł (w przedsprzedaży), 
50 zł (w dniu spektaklu). Szcze
góły: tel. 59 814 4919. ©® Marek Bukowski wystąpi 8 marca w usteckim domu kultury 

ZAPROSZEMA 

Historia jednej ulicy 
„Gdzie się podziało Grabienko. Hi
storia ulicy Słupskiej w Ustce" to 
temat dzisiejszego spotkania 
w Centrum Aktywności Twórczej. 
Marcin Barnowski opowie o ulicy, 
którą niegdyś przetaczały się ka
rawany kupieckie do portu, po
tem piętno na jej architekturze 
odcisnęły przemysł i kolej. Do 
1909 roku nie należała jednak 
do Ustki, tylko do Grabienka, 
wchłoniętego przez Ustkę na po
czątku XX wieku. Oprawę foto-
graficzno-filmową zapewni Krzy
sztof Tomasik. Początek o godz. 
18, wstęp jest wolny, (DMK) 

Literacko w muzeum 
W Sali Rycerskiej Zamku Książąt 
Pomorskich dzisiaj o godz. 17 roz
pocznie się 8. Słupski Czwartek Li
teracki. Gościem będzie Zdzisław 
Drzewiecki, a tematem spotkania 
- najnowszy, siódmy tomik jego 
wierszy pt. „W bielszą stronę dni". 
Spotkanie wzbogaci koncert mło
dych artystów. Piotr Kamiński 
i Klaudia Szepielewicz zaśpiewają 
przeboje polskiej i światowej mu
zyki pop. Wstęp jest wolny, (DMK) 

Wiarusy dla hospicjum 
W piątek o godz. 18 w czytelni 
Miejskiej Biblioteki Publicznej 
w koncercie charytatywnym wy

stąpi Wojskowy Zespół Wokalny 
Wiarusy. Zaśpiewa na rzecz hospi
cjum Miłosierdzia Bożego w Słup
sku. Wiarusy świętować będą 99. 
rocznicę urodzin założyciela ze
społu Stanisława Szarmacha, 50. 
rocznicę powstania oraz 10. rocz
nicę reaktywacji zespołu. Wstęp 
wolny, (DMK) 

Muzyczna Dom Ówka 
Bass isfundamental! - to hasto 
piątkowej imprezy w klubie Dom 
Ówka. O dobrą zabawę zadbają 
Mat Marszall i OlaH. Będzie więc 
reggae, reggae-jungle oraz d'n'b. 
Początek o godz. 21, wejściówki: 
10.8 zł. W sobotę o godz. 21 zagra 
tam donGURALesko, który po

wraca ze swoim najnowszym al
bumem. Piotr Górny, raperi pro
ducent muzyczny, na scenie 
działa od niemal 25 lat. Zagrają 
również Le Flaneur i DJ Kostek. 
Wejściówki: 25 zł (przedsprzedaż, 
35 zł - w dniu koncertu), (DMK) 

Scena dla każdego 
Jam session organizuje w piątek 
o godz. 20 Motor Rock Pub. 
Na scenie będą mogli zagrać in
strumentaliści i zespoły ze Słup
ska i okolic. Będzie okazja do 
wspólnego wykonania najwięk
szych hitów polskiego i świato
wego rocka, ale również na zapre
zentowanie własnej twórczości. 
Wstęp wolny, (DMK) 

POGODA 

Krzysztof 
Ścibor 

Biuro Calvu^ 
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INFORMATOR 

KINA 
Słupsk 

Kobiety mafi, godz. 1530,17.30,1830,2030,2130; 
Czarna Pantera; 2D dubbinggodz. 11, T750,2D napisy 
godz. 15,20.40; NoweobfczeGre/a, godz. 10.35, 
12.55,15.15,1735,20; Podatekod miłości, godz. 15.50, 
18.10,2030;lomeki przyjaciele: wielki wyśc& godz. 
10; Winchester. Dom Dudiówcgodz. 17.55,20.10; Cu
downy chłopak godz. 1030,13,15; Fernanda godz. 
13.05,1530; Pszczółka Maja: Miodowe igrzyska godz. 
1350 

Pomiędzy stowanigodz16; Trzy bilboardy za 
Ebbir^, Missouri, godz. 18; Plan B,godz. 2030 

Ustka 

Cudowny chłopak, godz. 16, Kobiety mafii, godz. 18, 
20.30 

Lębork 

Pszczółka Maja: Modowe igzyska. godz. 16, Nowe 
obfaeGreya,godz. 18.15,20.30 

KOMUNIKACJA 

Słupsk: 
PKP 118000; 2219436; PKS598424256, dyżurny ru-
chu598437110; MZK5984893 06; 

Lębork: 
PKS598621972.MZK598621451; 

Bytów: 
PKS 59 822 2238; 

Człuchów: 
PKS598342213; 

Miastko: 
PKS598572149. 

DYŻURY APTEK 
Słupsk 
Dom Leków, ul. Tuwima 4, tel. 59 8424957 

Ustka 
Stokrotka, ul. Dartowska7a, tel. 605352 090 

Bytów 
Centrum Zdrowia, ul. ks. BemardaSychty3.tel.59822 
6645 

Miastko 
Nova,ul. Kazimierza Wielkiego 24, tel.598576732 

Człuchów 
Centrum Zdrowia, ul. Szczecińska 13,tel.598343142 

Lębork 
DrMax,ul.10Marca16a,tel.598633422 

Łeba 
Słowińska, ul. Kościuszki 70 a, tei.5986613 65 

Wicko 
Pod Agawą,tel.59861HU 

USŁUGI MEDYCZNE 

Słupsk: 
Wojewódzki Szpital Specjalistyczny im. Janusza Kor-
czaka, ul. Hubakzyków 1, informacja telefoniczna 59 
8460100; 

Ustka: 
Wojewódzki Szpital Specjalistyczny, ul. Mickiewicza 

12 tel. 59814 6968; Poradnia Zdrowia P0Z, ul. Koper

nika 18, tel. 59 8146011; Pogotowie Ratunkowe - 59 
8147009; 

Lębork: 
Szpitalny Oddział Ratunkowy5986330 00; Szpital, 
ul. Węgrzynowicza 13,598635202; 

Bytów: 
Szpital, ul. Lęborska 13, tel. 59 822 85 00; Dział Pomo
cy Doraźnej Miastko, tel. 59 85709 00; 

Człuchów: 
598345309. 

WAŻNE 

NIEBIESKA IMA 

Ogólnpolskie Pogotowie dla Ofiar Przemocy w Rodzi
nie. tel. 59848 0111,801120 002; 

Słupsk: 

PoBqa997;ul. Reymonta, teł.59 848 0645; 

Pogotowie Ratunkowe999; 

Straż MKjska986;598433217; 

Straż Gminna598485997; 

UrządCehy-587740830; 

Straż Pożarna998; 

Pogotowie Energetyczne 99t 

Pogotowie Gazownicze992; 

Pogotowie Ciepłownicze993; 

Pogotowie Wodno-Kanafizacyjne994; 

StrażMfejskaałann98& Ustka 598146761697 
696498; Bytów 598222569; 

KULTURA 
PHMHPjPPJB 

Nowy Teatr, ul. Lutosławskiego l.teł.59846 70 00; Fil
harmonia Sinfbnia Baltica, ul. Jana Pawła II3, teł.59 
8423839; TeatrTęcza, ul. Waryńskiego 2, tel.59842 
3935;Teatr Rondo, ul. Niedziałkowskiego 5a,tel.59 
842 6349; Słupski Ośrodek Kultury, ul. Braci Gie
rymskich 1, tel. 59 8456441; Młodzieżowe Centrum 
Kultury, al. 3 Maja 22, tel. 59843 Tl30; Miejska Bibliote
ka Publiczna, ul. Grodzka 3, tel. 59 840 5838. 

USŁUGI POGRZEBOWE 
Kalla, ul. Armii Krajowej 15, tel. 59 842 8196,601928 
600 - całodobowo. Pełna oferta pogrzebowa. Zieleń 
teł. (24h/dobę) telefon502525 005 lub598411315, ul. 
Kaszubska 3 A. Winda i baldachim przy grobie,- Hades, 
ul. Kopernika 15, całodobowo: tel. 59842 98 91,601663 
7%. Winda i baldachim przy grobie. Hermes, ul. Ob
rońców Wybrzeża 1,(całodobowo),teł. 59 842 84 95, 
604434441. Winda i baldachim przy grobie. 

PORADNICTWO 
Biuro Porad Obywatelskich - ul. Niedziałkowskiego 6, 
czynne: poniedziałek.-czwartek w godz. 10-14. Bliżej 
Prawa - bezpłatne porady prawne i obywatelskie, 
ul. Jana Pawła II (7 piętro, pok. 718.719) tel. 5930700 
20, czynne: poniedz.-środa godz. 8-16, czwartek 
godz. 10-18, Telefon zaufania Tama -5984140 46, 
czynny: poniedziałek - piątek w godz. 16-20; Alkoho
lowy telefon zaufania Krokus-czynny codziennie 
17-22,598414605. 

TAXI 

607 271717 

5*8422700 

IC7CW 
ISZE i Aj 
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Bolało, ale na mecie było 
lepiej, niż się spodziewały 

To będzie ich ostatni olimpijski taniec - Hojnisz 
chce, żeby Polki wyjechały szczęśliwe z Korei 

Przemysław Franczak. 1 
Pjongczang S  ̂
redakqa@polskatimes.pl ; 

Biegi narciarskie 

Jesteśmy bardzo zadowolo
ne. Miejsce w ósemce 
na igrzyskach olimpijskich to 
jest bardzo duży sukces dla 
polskich biegów narciarskich 
- mówiła po sprincie drużyno
wym Justyna Kowalczyk. Zło
to zdobyły Amerykanki. 

Znów, jak trzy lata temu na mi
strzostwach świata w Falun, Ju
styna Kowalczyk pożyczyła 
swoje narty Sylwii Jaśkowiec 
i znów Polki walczyły jak lwice. 
Wtedy dało to brązowy medal, 
teraz siódmą pozycję, ale po 
prawdzie tym razem trudno było 
liczyć na więcej. Nie po tych 
wszystkich przejściach, które 
mają za sobą obie zawodniczki. 

- Ten wynik trochę przekro
czył nasze możliwości - przy
znała Jaśkowiec. - Myślałyśmy 
0 ósemce, udało się trochę wię
cej, więc są powody do radości 
1 mam nadzieję, że udzieli się to 
też innym. 

- Cieszymy się, że podjęłyśmy 
rękawicę, że wyprzedziłyśmy 
mocne teamy, a z innymi podję
łyśmy rywalizację. Fajnie, że się 
nam udało powalczyć - doda
wała Kowalczyk, która w ostat
nich latach próbowała unikać 
startów techniką dowolną. 
W tym sezonie zaplanowała ich 
trochę więcej, co było związane 
właśnie ze startem olimpijskim 
w sprincie drużynowym. 

- To, że rzadziej startuję w Pu
charze Świata, nie znaczy, że nie 
trenuję i leżę do góry tyłkiem. 
Trenowałam łyżwę właśnie 
po to, żeby nie zawieść mojej ko
leżanki - mówiła narciarka z Ka-

Biatkrn 
Tomasz Biliński. Pjongczang 
tomasz.bilinski@polskapress.pl 

Jeśli ich historia ma zakończyć 
się happy endem, to w czwar
tek Wteronika Nowakowska, 
Monika Hojnisz. Krystyna Gu
zik i Magdalena Gwizdon mu
szą zdobyć medal w biegu szta-
fetowym. Jednak byłby on 
ogromną niespodzianką. 

Na przestrzeni ostatnich lat każ
da z Polek potrafiła wystrzelić 

siny. I natychmiast doczekała się 
mowy pochwalnej z jej strony. 

- Bardzo dziękuję ci za duże 
poświęcenie,bo tak wypracowa
łaś tę łyżwę, że byłam z ciebie 
bardzo dumna na podbiegach 
- podkreślała Jaśkowiec. - Wal
czyłyśmy z najlepszymi jak rów
ny z równym - dodała. 

Kowalczyk tę konkurencję 
nazywa rzeźnią. Tu nie można 
się oszczędzać. - Wszystkim jest 
ciężko. Sześćbiegów(półfinałifi-
nał - red.) w ciągu dwóch godzin, 
od startu do mety na 100 proc To 
taki wysiłek, żeboli, aleudałosię 
przeżyć-mówi. 

To ona startowała jako pierw
sza, finisz był w rękach i nogach 
Sylwii. W finale przez większość 

Kowalczyk: „To. że rza
dziej startuję w PŚ, nie 
znaczy, że leżę do góry 
tyłkiem. Trenowałam 
łyżwę, żeby nie zawieść 
mojej koleżanki" 

czasu Polki biegły na ósmym 
miejscu, ale na ostatniej prostej 
Jaśkowiec włączyła piąty bieg 
i wyprzedziła Francuzkę. 

- Sprintto adrenalina. Bardzo 
emocjonujący dla widzów, ale 
dla zawodniczek też. Szybkość, 
walka o pozycję: to udziela się 
wszystkim. Nie ukrywam, że to 
jest jedna z moich ulubionych 
konkurencji - opowiadała nar
ciarka z Osieczan. 

Wygrały Amerykanki - Kik-
kan Randall i Jessica Diggins - co 
jest małą niespodzianką. Ta 
pierwsza na ostatniej zmianie 
zgubiła Szwedkę Stinę Nilsson 
i Norweżkę Maiken Caspersen 
Fallę. - Na pewno gdyby ktoś ob
stawiał, to uznałby, że walka 
o złoto rozegra się między Nor-

z formą. I to dosłownie. Strzela
nie z karabinu zawsze było moc
niejszą stroną naszych biatlo-
nistek niż bieganie. Nowakow
ska była wicemistrzynią świata 
wsprincie, aGuzik-wbiegu poś
cigowym. Hojnisz ma na koncie 
brąz mistrzostw świata w biegu 
masowym, a Gwizdoń była naj
lepsza w Europie w sprincie. 

Do tego należy dodać efek
towne i zmysłowe sesje - w stro
jach słowiańskich wojowniczek 
czy bardziej skąpych w saunie. 
Wszystko to sprawiało, że praw

dopodobnie po skoczkach nar
ciarskich to druga „zimowa" 
drużyna, która wzbudza naj
większą sympatię i zaintereso
wanie. Tym bardziej że zao
strzała apetyty niezłymi rezulta
tami w Pucharze Świata. Jednak 
zawsze czegoś brakowało w szta
fecie, na którą Polki w Pjong
czangu najbardziej liczą. 

- Alepo cichu, żebynienakła-
dać na siebie większej pręgi. Bar
dzo chcemy udanie wystarto
wać, bo to jeden z ostatnich na
szych wspólnych występów. Bę

dziemy szczęśliwe, jeśli będzie
my w szóstce. W siódmym nie
bie będziemy, gdy staniemy na 
podium - stwierdziła Hojnisz, 
szósta wbiegu masowym. 

Pytanie tylko, czy to możliwe. 
W tym sezonie Pucharu Świata, 
na początku stycznia w Oberho-
fie w sztafecie zajęły ósme miej
sce, a w Ruhpolding - piąte. 
Cztery lata temu w Soczi skoń
czyły na lO. pozycji. 

Inna sprawa, że początek 
igrzysk wszystkim Polkom nie 
wyszedł. - Nie mogę zmusić 

swojego ciała do wysiłku. Sto
suj ę nawet przyprawy, by pobu
dzić organizm, ale nic nie po
maga - mówiła Nowakowska, 
która w Pjongczangu jest na swo
ich trzecich igrzyskach. 

Zkażdymdniembyło jednak 
lepiej. - Warunki są jednakowe 
dla wszystkich, ale w zależności 
od nich sprzęt różnie się zacho
wuje - zwracała uwagę Guzik. 
A sprzęt i jego przygotowanie to 
jednazrzeczy, którą Polki odstają 
o czołówki. - Im lepsza zawod
niczka, tym dostaje go z wyższej 
półki - przyznała 27-letnia Hoj
nisz, która na igrzyskach debiu
towała cztery lata temu. 

W Pekinie w 2022 r. pewnie 
też ją zobaczymy. Pozostałych 
Polek raczej nie. ©® 

WYNIKI I PROGRAM 
Środa, 21.02 
Narciarstwo alpejskie 
Zjazd kobiet: 1. Sofia Goggia (Wło
chy), 2. Ragnhild Mowinckel (Nor
wegia), 3. Lindsey Vonn (USA), 
24. Maryna Gąsienica-Daniel 
Bobsleje 
Dwójki kobiet: 1. Niemcy, 2. USA, 
3. Kandada 
Biegi narciarskie 
Drużynowy sprint kobiet: 1. USA, 
2. Szwecja, 3. Norwegia, 7. Polska,-
drużynowy sprint mężczyzn: 
1. Norwegia, 2. Sportowcy olimpij
scy z Rosji, 3. Francja 
Narciarstwo dowolne 
Skicross mężczyzn: 1. Brady Leman 
(Kanada), 2. Marc Bischofsberger 
(Szwajcaria), 3. Sergey Ridzik 
(Sportowcy olimpijscy z Rosji) 
Łyżwiarstwo szybkie 
Wyścigdrużynowykobiet:!.Japo- „ 
nia, 2. Holandia, 3. USA, 7. Polska; 
wyścigdrużynowy mężczyzn: 
1. Norwegia, 2. Korea Południowa, 
3. Holandia 
Czwartek, 22.02 
Curbig 
Baraże K i M -1.05, Eurosport 1 
Narciarstwo alpejskie 
Slalom mężczyzn (Michał Jasiczek) 
-1.30, TVP1, Eurosportl, zjazd i sla
lom dosuperkombinacji K - 3.00, 
6.30, Eurosportl, TVP1 
Hokej na lodzie 
Finał kobiet Kanada - USA - 2.30, 
TVP 2, Eurosport 2 
Narciarstwo dowotne 
Halfpipe mężczyzn - 3.30, TVP 2 
Snowboard 
Slalom gigant równoległy kobiet 
(Weronika Biela, Aleksandra Król, 
Karolina Stokfisz) - 4.00, TVP 2, 
Eurosportl; Big Air K - 2.10, TVP 2 
Kombinacja norweska 
Skoki drużynowe na dużej skoczni 
mężczyzn (Polska) - 8.30, TVP1, 
Eurosport 1; sztafeta 4x5 km M 
(Polska) -11.20, TVP1, Eurosportl 
ShortTrack 
1000 m kobiet (Magdalena Wara-
komska) -11.00, TVP 2, Eurosport 
1; 500 m M (Bartosz Konopko) 
-11.00, TVP 2, Eurosport 1; szta
feta na5000 m M -11.00, TVP 2 
Biatlon 
Sztafeta kobiet (reprezentacja Pol
ski) 12.15, TVP 2, Eurosport 1 
Piątek, 23.02 
Snowboard 
Big Air l< -130, TVP2, Eurosport2 
Łyżwiarstwo figurowe 
Program krótki solistek - 2.00, TVP1 
Narciarstwo alpejskie 
Kombinacja kobiet (Maryna Gąsie
nica-Daniel) - 3.00 i 6.30, TVP1, 
Eurosportl 
Całe igrzyska w Eurosporcie 
i usłudze Eurosport Player 

LOTTO 
MULTIMULTI - GODZ. 14.00 
12,14,21,25,27,29,30,33,35,38. 
43,45,47,48,51,64,71,72,73,75+71 
KASKADA 
1,3,4,5,8,10,11,12,16,18,21,22 
MULTI MULTI - GODZ. Z1.40 
2.5.8,9,19,27.33,35,37,39.45, 
57,59.61,63,67,74,78,79,80+35 
KASKADA 
2. 4. 5, 6, 7,10,11,17,19,20,22,23 
LOTTO 5.17,20,34.37,43 
LOTTO PLUS 7,14,16,18,44,49 
(STEN) 

i wFmm* i CRAFT 
Przed Justyną Kowalczyk jeszcze jeden start w Pjongczangu. W niedzielę pobiegnie na 30 km 
techniką klasyczną. Sylwia Jaśkowiec jeszcze nie wie, czy w nim wystartuje 

weżkami a Szwedkami. Ale jeśli 
ktoś analizowałby, kto może je 
ograć, to by powiedział: Kikkan 
i Jessica - mówiła Justyna. 

Przed nią ostatni bieg 
w Pjongczangu. W niedzielę sta
nie na starcie biegu na 30 km 
techniką klasyczną. Clou pro
gramu. Jaśkowiec jeszcze nie 
wie, czy wystartuje. - Będziemy 
to analizować - stwierdziła. 

- Ja ci dam analizę - przeko
marzała się Kowalczyk. 

- Ktoś musi podawać picie 
na trasie. 

- Wezmę bidon. 
Uśmiechy wróciły w środę 

do polskiej reprezentacji w bie
gach. Możeutrzymająsiędłużej. 

- Jestem bojowo nastawiona 
od początku igrzysk. Jednak dziś 

to dziś, a trzydziestka to trzy
dziestka. Zupełnie nowe warun
ki, inne narty, inny wysiłek-uni-
kała prognoz Justyna. 

Zdobrej strony pokazali się też 
Maciej Staręga i Dominik Bury. 
Wfinalenie pobiegli, ale 13. miej
sce (na 28 ekip) nie jest złe. 
Zwłaszcza gdy spojrzy się na do
robek biało-czerwonych na tra
sach w Alpensia Olympic Park. 

- Było widać po liście starto
wej, że o medal będzie tu wal
czyć 10 drużyn, naszym celem 
był finał. Podjęliśmy walkę, uwa
żam, że to były nasze dobre za
wody - komentował Staręga. 
- Dominikbył wdobrej dyspozy
cji, jamogłem być wlepszej. Tro
chę mi zabrakło na ostatniej 
zmianie, ale to i tak było moje 

najlepsze bieganie w Korei. 
Wiem, że stać nas na dużo wię
cej wprzyszłości. ZDominikiem 
tworzymy fajną parę na teamy, 
jest jeszcze paru fajnych chłopa-
kówwzanadrzu. Mam nadzieję, 
że stworzymy coś dobrego. Pa
trzę już w przyszłość i już myślę 
o igrzyskach za cztery lata. Jeśli 
tylko pozwoli mi zdrowie i życie, 
to chcę pojechać do Chin. 

Złoto zdobyli Norwegowie, 
którzy wyprzedzili olimpijczy
ków z Rosji i Francji. ©® 

Transmisje najważniejszych 
wydarzeń z Zimowych Igrzysk 
Olimpijskich Pjongczang 2018. 
w tym starty Polaków, w Euro
sporcie li Eurosporcie 2. Całe 
igrzyska w Eurosport Player. 
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Zespół Pogoni z pucharami i medalami zdobytymi w turnieju Ambasador Niebieskich Bohaterów z piłkarzami Pogoni Lębork 

Pogoń najlepsza w Mosty Cup 2009 
Piłka nożna 
Jarosław Stenceł 
jaroslawitencel@polskapress.pl 

Młody zespół Pogoni Lębork 
z rocznika 2009 okazał się naj
lepszy w zawodach halowych 
Sztorm Mosty Cup 2009. 

Organizatorzy w celu skró
cenia zawodów zmodyfikowali 
system gier. Pogoń sportową 
rywalizację rozpoczęła w dru
giej turze turnieju. W systemie 
gier każdy zkażdym Pogoń wy
grała po 5:0 z Olimpie Gdańsk 
i Orłami Gdańsk, a następnie 
zwyciężyła 3:1 z KS Chwasz-
czyno i 4:0 z VIGO Tuchom. 
O zwycięstwie w turnieju zade

cydował ostatni mecz z niepo
konanymi do tej pory gospoda
rzami ze Sztormu Mosty. Mecz 
Pogoń - Sztorm zakończył się 
wynikiem 1:0, co dało lębor
skiemu zespołowi pierwsze 
miejsce. 

Lęborski zespół w turnieju 
strzelił dwadzieścia bramek 
i stracił tylko jedną. Wyśrubo
wane statystyki zespołu prze
kuły się na sukcesy indywidu
alne. 

Tytuł dla najlepszego 
strzelca turnieju odebrał za
wodnik Pogoni Piotr Krefft (9 
bramek), a statuetka dla najlep
szego bramkarza powędrowała 
do Olgierda Pepłowskiego. 

Pogoń rocznik 2009 w tur
nieju w Mostach zagrała w skła
dzie: Olgierd Pepłowski, Maciej 
Gosz, Piotr Krefft, Filip Krefft, 
Bartosz Miedziński, Natan 
Łukaszuk i Jakub Szulfer. 

- To były bardzo dobre za
wody w wykonaniu naszych 
młodych piłkarzy i co ważne, 
wszyscy zagrali na wysokim 
poziomie - powiedział trener 
Wiesław Krefft. 

W Stężycy z udziałem ze
społu Pogoni Lębork odbył się 
turniej LOTOS Griffin Cup dla 
rocznika2008. 

W turnieju udział wzięło 12 
drużyn podzielonych na trzy 
grupy. 

Zespół Pogoni w rywalizacji 
grupowej na starcie przegrał 
0:4 z GAP UKS Bruskowo, by 
w kolejnych spotkaniach poko
nać 2:0 Victorię Słupsk i 3:0 Błę
kitnych Wejherowo. 

W 1/4 finału po zaciętym 
spotkaniu lęborczanie ulegli 
gospodarzom - Raduni Stężyca 
0:1. W walce 05.-8. miejsce Po
goń uległa Kaszubii Studzienice 
2:3. W ostatnim meczu Pogoń 
wygrała 1:0 z Lwem Lębork, co 
ostatecznie dało lęborskiej dru
żynie 7. miejsce w zawodach. 

W skład drużyny Pogoni 
2008 weszli: Filip Krefft, Piotr 
Krefft, Michał Gajdus, Jan 
Kwella, Antotni Hat, Nikodem 

Złote medale zapaśników ZKS Miastko w Kartuzach 
Zapasy 
Jarosław Stencei 
jaroslaw.stencel@polskapre5s.pl 

W Kartuzach odbyły się Mi
strzostwa Wybrzeża Juniorów 
i Minizapasy o Puchar Burmi
strza Kartuz Mieczysława 
Gołuńskiego. 

W zawodach startowało 77 za
wodników z 8 klubów woje
wództwa pomorskiego oraz kil
kuosobowa ekipa z Kalinin
gradu (Rosja). 

Zapaśniczy Klub Sportowy 
Miastko reprezentowało 5 za
wodników i 1 zawodniczka. 

W juniorach (do lat 20) złote 
medale wywalczyli bracia Piotr 
i Paweł Zabłoccy. 

W walce finałowej Piotrek 
(80 kg) wygrał na punkty 1:0 
z Gevoigem Grygorianem (Gra
nica Gdańsk). Natomiast Paweł 
(92 kg) w finale pokonał Kacpra 
Zająca (Granica Gdańsk) przez 
przewagę techniczną 8:0. 
W minizapasach (do lat ll) złote 

Zapaśnicy ZKS Miastko z medalami zdobytymi w Kartuzach. Z prawej trener Kazimierz Wanke 

medale wywalczyli: Michał 
Marciszonek (21 kg), Kinga Gó
ral (23 kg), Alex Ruszczyk (+ 60 
kg). Srebrny medal wywalczył 
Leon Rudnik w wadze do 29 kg. 
W finale tym razem przegrał 

z Pawłem Leikiem na punkty 
5:8. 

- Wszyscy zawodnicy bar
dzo dobrze radzili sobie w wal
kach zapaśniczych. Szczególnie 
należy pochwalić Kingę Góral, 

która w finale wygrała na 
punkty z zawodniczką z Kol-
bud o trzy lata starszą - powie
dział Kazimierz Wanke, trener 
zapaśników ZKS Miastko. 
©® 

Fludrą, Jonatan Jażdżewski 
i Mateusz Urbański. Trenerzy 
Wiesław Krefft i Sebastian 
Brzozowski. 

Zwycięzcą LOTOS Griffin 
Cup został AP Bałtyk Gdynia, 
pokonując w finale U-2 Bytów 
3-1. Trzecie miejsce przypadło 
Raduni Stężyca. 

Puchary i medale wręczał 
wiceprezes Pomorskiego Zwią
zku Piłki Nożnej Maciej Wierz
bowski. Sponsorem strategicz
nym cyklu turniejów LOTOS 
Griffin Cup o Puchar Prezesa 
Pomorskiego ZPN jest Grupa 
Lotos. 

Niecodzienny bohater 
odwiedził piłkarzy Pogoni 

przed sobotnim sparingiem 
z GKS-em Przodkowo. Na sta
dion przybył ambasador Nie
bieskich Bohaterów, przyjaciel 
dzieci z autyzmem, podopiecz
nych lęborskiego Stowarzysze
nia Pomocy Osobom ze Spek
trum Autyzmu „Niebieski 
Skarb". 

Celem wizyty było przedsta
wienie akcji mającej za cel po
zyskanie środków na terapię 
osób z autyzmem w formie da
rowizn i 1%. Więcej o tej inicja
tywie, w której lęborczanie 
mieli przyjemność pomóc, 
na stronie internetowej 
www.niebiescybohaterowie.pl 
©® 

Turniej im. Lisieckiego 
w Nowej Wsi Lęborskiej 
Tenis stokmy 
Jarosław Stenceł 
jaroslaw.stencel@polskapres5.pl 

Organizatorzy zapraszają 
wszystkich miłośników i sym
patyków ping-ponga do sali 
gimnastycznej Szkoły Podsta
wowej w Nowej Wsi 
Lęborskiej na otwarty turniej 
poświęcony byłemu działa
czowi samorządowemu 
i sportowemu Józefowi 
Lisieckiemu. 

W tym roku już po raz trzyna
sty 3 marca, w sobotę (dziew
częta i chłopcy) i 4 marca, 
w niedzielę (kobiety i męż
czyźni) dominować będzie 
u nas tenis stołowy. Zapisy 
w dniu zawodów. O godz. 10.00 
uroczyste otwarcie turnieju, 
a potem rozpoczęcie gier. 
W turnieju startować mogą za
wodniczki i zawodnicy nie-

uczestniczący w rozgrywkach 
ekstraklasy I i II ligi mężczyzn 
(obowiązuje 2-letni okres ka
rencji), nie dotyczy kategorii 
dziewcząt, chłopców i kobiet. 
Zawodnicy pełnoletni składają 
pisemne oświadczenie o braku 
przeciwwskazań lekarskich 
do udziału w zawodach, 
a dzieci i młodzież przedkła
dają pisemną zgodę rodziców. 
Zawody zostaną przeprowa
dzone w grach pojedynczych 
dziewcząt, chłopców, kobiet 
i mężczyzn w następujących 
kategoriach: dziewczęta 2005 
i młodsze, dziewczęta 2004-
-2000, chłopcy 2005 i młodsi, 
chłopcy 2004-2000, kobiety 
open, mężczyźni 19-50 lat, 
mężczyźni powyżej 50 lat. 

Dla uczestników turnieju or
ganizatorzy zapewniają spor
tową grochówkę, przygoto
waną przez OSP Pogorszewo. 
©® 


